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Pavelló 7 de Fitur. Només en-
trar es troba l’estand de la 
Comunitat Valenciana i de la 

Diputació de València, on es troben 
els municipis de la província, entre 
ells les poblacions de la comarca de 
l’Horta. 
  Compartixen pavelló amb ciutats 
com Toledo o Barcelona, i amb les 
illes Balears, i allí, entre tanta pro-
posta turística, estan els municipis 
de l’Horta Sud, representats per la 
Mancomunitat i mostrant les seues 
rutes, entre elles les de l’Albufera; 
Turisme Carraixet, amb el seu pro-
jecte Miradors d’Horta; Torrent, 
amb el seu xocolate; Meliana, amb 
el seu mosaic Nolla; Alboraia, amb 
la seua orxata i la seua horta; El Puig, 
amb el seu monumental patrimoni, 

Puçol, entre mar i muntanya o Ma-
nises, amb la seua tradicional cerà-
mica.  Projectes turístics que prete-
nen continuar creixent, encara que 
de manera equilibrada, sense restar 
protagonisme a la ciutat de Valèn-
cia, però convertint-se en els seus 
aliats per a oferir un complement 
més al turista, però no una propos-
ta qualsevol, sinó un complement 
únic que tenen totes les poblacions 
de la comarca, com és el respecte a 
l’horta que ens envolta, els nostres 
productes, els nostres tradicions i 
les costums.  
  L’Horta ve progresant fort per un 
camí lent però segur. Veure’ls en Fi-
tur  al costat de grans ciutats sempre 
és un orgull, perquè no som ni més 
ni menys que ningú.

A l’inici d’any comença tam-
bé l’aplicació dels pressu-
postos públics que, nor-

malment, han sigut aprovats amb 
anterioritat pels diferents governs, 
tant l’estatal com els autonòmics 
i municipals. Eixos pressupostos 
que a molts dels governants els ha 
donat últimament per qualificar, 
en el seu afany propagandístic o 
electoralista, com a ‘socials’ i ‘per 
a les persones’, com si pogueren 
haver-los que no ho foren. Estos 
qualificatius són absurds des del 
punt de vista lingüístic, però, enca-
ra tenint en compte el que en reali-
tat volen dir, també ho són, perquè 
el deure de tots els governants, a 
l’hora d’elaborar-los, és tindre en 
compte exclusivament als contri-
buents i els seus drets, és a dir, a la 
societat, i als ciutadans, és a dir, a 
les persones i les seues necessitats.
  De molts pressupostos públics 
podria dir-se que són com a ca-
laixos de sastre, en els quals hi ha 
de tot, a vegades del que menys es 
pensa, i no massa ben distribuït. 
Com també que són calaixos ‘de-
sastre’, és a dir, que són desastro-
sos per contindre incongruències, 
contradiccions, desoris, injustícies 
o greuges comparatius, causa de 
perjudicis per als patidors ciuta-
dans, que són el que aporten els 
seus recursos.   
   També hi ha una altra caracterís-
tica molt comuna i perniciosa, que 
sol ser criticada: la del ‘continuis-

me’. S’elaboren nous pressupostos 
calcats dels anteriors, amb la sola 
introducció, amb freqüència arbi-
trària, de modificacions o actualit-
zacions a l’alça o a la baixa, en lloc 
de replantejar-se cada any, des de 
zero.
   Amb tot, el més important dels 
pressupostos públics, que supo-
sen una previsió de gastos, en 
funció dels ingressos esperats, és 
l’establiment de prioritats. I ací 
és on compliquen les coses. Amb 
tendències polítiques, interessos 
enfrontats, personalismes, in-
gerències tècniques, jurídiques o 
administratives, directrius o impo-
sicions superiors no sempre jus-
tes, entre altres circumstàncies, es 
desvirtua moltes vegades l’objectiu 
dels comptes públics, que no és 
un altre més que servir adequa-
dament als ciutadans i millorar la 
seua qualitat de vida, el que es diu 
el bé comú.
  Els pressupostos són, per tant, 
molt millorables perquè siguen 
realment beneficiosos, i per a això 
faria falta aplicar tres principis 
bàsics: Participació ciutadana, no 
l’ínfima que s’han inventat per a 
aparentar-la, autèntica transparèn-
cia i rendició de comptes social. 
Amb la participació s’atendrien les 
vertaderes necessitats socials. Amb 
la transparència s’impedirien les 
desviacions del que és just, i amb 
la rendició de comptes augmen-
taria la responsabilitat en la gestió.

Els nostres 
pobles en Fitur

EDITORIAL

Pressupostos i prioritats
Tomás Laguarda
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Ens deixà als 78 anys un dels 
més grans del futbol, qui 
va marcar tota una època 

inoblidable. Franz Beckenbauer, 
el Kàiser, l’etern lliure (libero) per 
excel·lència que encimbellà al-
hora a l’Olimp un club alemany 
gairebé desconegut fins aleshores, 
el Bayern Munic, i a la selecció del 
seu país (dividit i unificat). El seu 
sobtat traspàs s’hi afegeix als de 
Di Stefano (7 de juliol de 2014), 
Cruyff (24 de març de 2016), Ma-
radona (25 de novembre de 2020), 
Pelé (29 de desembre de 2022) o 
Charlton (21 d’octubre de 2023). 
El particular Parnàs d’aquest es-
port de masses en què resideixen 
eternament aquells que, com els 
esmentats en forma superlativa, 
feren del futbol un art abans que 
esdevingués un espectacle. Re-
marque aquesta circumstància 
perquè no són ni de lluny exac-
tament el mateix, encara que ho 
semble.
  Crec que la primera vegada que 
el vaig veure jugar de forma conti-
nuada fou al Mundial d’Alemanya 
(Federal) l’estiu de 1974, sobretot 
en la seua final a Munic enfront la 
‘taronja mecànica’, aquell formi-
dable equip capitanejat per Johan 
Cruyff.
  Estava estiuejant a Segart (el 
Camp de Morvedre), on grans i xi-
quets ens reunirem al Bar de Toni, 
al que dèiem el bar xicotet per a 
diferenciar-lo del més gran en una 
població de poc més de 300 habi-

tants en aquella llunyana estació. 
Com que no se’ns exigia consumir 
als més menuts –quelcom habi-
tual en aquell temps-, allà que ens 
congregàrem els futbolers d’un 
poble que, per no tindre, no tenia 
ni piscina ni camp de futbol en 
una orografia definitivament ad-
versa perquè el baló rodés en pla, 
com toca. Avui te piscina però cap 
espai per a practicar l’esport rei en 
qualsevol de les seues variants o 
modalitats.
  Com a la resta del món, gaudirem 
a base de bé un partit memorable 
entre dos combinats excepcionals 
carregats de figures com el nos-
tre protagonista, Maier, Breitner, 
Netzer, Bonhof o Müller per part 
germana i Cruyff, Neeskens, Krol, 
Rensenbrink o Rep per banda 
neerlandesa. Una final en què la 
fortalesa física era una evidència 
respecte als mundials anteriors a 
Anglaterra i Mèxic, però on encara 
no s’havia imposat del tot la tàcti-
ca i els grans jugadors gosaven de 
major llibertat de moviments.
  Amb aquell majestuós estadi 
olímpic com a marc arquitectònic 
incomparable, construït per a les 
Olimpíades de 1972, Beckenbauer 
arribà a la glòria i a heroi nacional 
(primer de mig país, a partir de 
1989 del país sencer unificat) amb 
tots els mereixements des que de-
butés com a professional en 1965. 
Set anys havien estat suficients per 
a revolucionar l’equip bàvar a què 
pertanyia quan encara li quedava 

molta corda i carrera per davant 
per a consolidar-se com tota una 
institució, no només entre els ale-
manys sinó també a nivell euro-
peu i mundial. Una carrera farcida 
d’èxits col·lectius i individuals que 
catapultaren definitivament Franz 
a la fama dins i fora dels estadis, 
en estar dotat d’una personalitat i 
elegància dignes d’una estrella del 
cinema.
  Mira que hi han hagut futbolistes 
extraordinaris en la seua posició, 
vertaderament figures internacio-
nals, però cap com ell, un prodigi 
de col·locació, anticipació, classe, 
toc, xut, visió, lideratge… Entre 
els més pareguts que he pogut 
veure fins ara en els camps de joc, 
Ricardo (Penella) Arias se’n duu 
la palma, encara que més prim 
i menys ofensiu que l’alemany. 
Arias pogué ser un digne suc-
cessor de Beckenbauer en clau 
valenciana i espanyola, fins i tot 
internacionalment, però el seu 
caràcter i peculiar personalitat no 
l’ajudaren a dur-ho a terme del tot, 
dissortadament.
 DEP Franz Beckenbauer, amb ell 
també mor l’esport del futbol en 
estat pur, l’adéu gairebé definitiu 
a tota una època difícil d’oblidar. 
Curiosament, el primer partit que 
jugà a Espanya ho feu a Mestalla 
contra el VCF, una anècdota en un 
historial i palmarès dignes d’una 
figura llegendària [en la foto de ca-
pçalera, Pep Claramunt marcant 
gol davant del Kàiser].

Adéu a tota una època 
inoblidable

Albert Ferrer Orts
Universitat de València

LA MILLOR INFORMACIÓ
SEMPRE AMB TÚ, TAMBÉ EN LES XARXES SOCIALS
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Dejarte atrapar por la naturaleza y los pueblos 

de Valencia para liberar todas tus emociones 
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Me gustaría saber si la compañía de luz a la que pertenezco me puede 
modificar el tipo de contrato que tengo en contra de mi consentimiento. 

El año pasado me instalé placas solares, y ante la promesa de facturación 0 €, 
decidí permanecer en la misma compañía. Tras cumplir los tramites, tengo un 
contrato en el cual pago por lo que consumo y me descuentan los excedentes 
tanto a la energía consumida, la parte variable de la factura y la parte fijo. 
Pero hace unas semanas me llego un correo de mi compañía diciéndome que a 
partir del 1 de abril me pasaban a un tipo de contrato que denominan Tarifa 
Justa con un importe mensual de 45 € al mes. No estoy conforme con esta 
modificación unilateral, pero la compañía no me da soluciones. 

¿Qué puedo hacer?

En relación con la consulta que nos realiza, hemos de indicarle que las empresas 

pueden cambiar las condiciones generales del contrato, comunicándolo previamente 
a sus clientes. 
Respecto al cambio de tarifas o precios, sólo podrán cambiarlos si se produce 
por aplicación de las condiciones generales (por ejemplo, incremento del IPC), o 
bien si ha finalizado la vigencia del contrato o tarifa contratado inicialmente (por la 
renovación del mismo).

En todo caso, si no está conforme con la actuación de la empresa, puede hacer la 
correspondiente reclamación solicitando que le mantengan el contrato si aún no 
ha finalizado el plazo de vigencia y, en su caso, la devolución de la diferencia entre 
ambas tarifas.

Otra alternativa es cambiar a otra compañía que te ofrezca mejores condiciones de 
las que te propone la actual, ya que, de existir penalizaciones por permanencia, ante 
el cambio de las condiciones, quedaría exenta de dichas penalizaciones (salvo que 
haya suscrito una financiación con dicha compañía para la instalación de las placas 
solares u otros servicios).

CONSUMOCONSUMO  SOSTENIBLESOSTENIBLE
Servicios de Información al Consumidor:Servicios de Información al Consumidor: Alcàsser, Alcàsser, 
Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, Mancomunitat Mancomunitat 
del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, Vinalesa, Almàssera del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, Vinalesa, Almàssera 
y Alfara del Patriarca), Massanassa, Meliana, Picanya, y Alfara del Patriarca), Massanassa, Meliana, Picanya, 
Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes Blanques.Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes Blanques.

El castell de la Patà del Puig 
“és una prioritat per a la Di-
putació de València. En els 

pressupostos d’enguany ja hem 
contemplat una partida pressu-
postària per a iniciar la primera 
fase de recuperació”, ha explicat el 
diputat de Turisme, Pedro Cuesta, 
al periòdic El Meridiano durant 
una entrevista.
  Les obres començaran enguany 
la seua primera fase. Es tracta de 
la primera injecció econòmica 
que rebrà el castell en el cim de la 
muntanya seguint els passos esti-
pulats del Pla Director.
  Per part seua, l’historiador i cro-
nista del Puig, Julio Badenes s’ha 
mostrat molt esperançat amb la 
recuperació del castell. En con-
cret, en esta primera fase s’actuarà 
en la Torre de l’Homenatge per 
tractar-se de la zona més gran que 
es conserva, a més urgix actuar ja 
que presenta un important estat 
de deterioració.

Obres
L’excavació al voltant de la torre 
serà d’una profunditat de 4 metres 
traurà a la llum part del fossat que 
defensava el castell. A més, en la 
zona hi ha un jaciment del bron-
ze ja que el castell es va construir 
sobre el que anteriorment era un 
poblat, ja en el seu moment van 
eixir restes de ceràmica.
  L’actuació d’esta primera fase 
també suposarà recuperar els 
murs del castell que estan dete-
riorant-se. En les següents fases, 
les excavacions es produiran en 
la zona central de la muntanya. A 
quatre metres de profunditat “es 
produiran descobriments increï-
bles com el pati d’armes, les es-
cales d’accés a les dependències, 
l’aljub, restes de ceràmica o cata-
pultes”, explica Badenes.

LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA DONARÀ UNA SUBVENCIÓ. ES TRACTA DE LA PRIMERA 
INJECCIÓ ECONÒMICA QUE REBRÀ EL CASTELL PER A POSAR EN MARXA ELS 

PASSOS ESTIPULATS DEL PLA DIRECTOR

Enguany començarà la 
recuperació del castell del Puig

Redacció

Moment històric
L’historiador i cronista de la po-
blació, Julio Badenes, que porta 
des del 2000 reclamant la posada 
en valor del castell del Puig, ha 
explicat que “viurem un moment 
històric, la recuperació del castell 
suposa recuperar la història de 
tots els valencians”.

Revalorització
Badenes ha volgut recalcar que “al 
llarg d’estos 20 anys hi ha hagut 
molta gent que no ha cregut en 
el castell ni en la importància de 
recuperar-lo”. 
  “En els últims anys, sí he comptat 
amb el suport de l’equip de govern 
municipal que ha habilitat una 
partida del pressupost municipal 
per al castell i amb la sensibilitat 
també de l’oposició que van portar 
a Mazón, Mompó i Cuesta al Puig 
i es van comprometre a recuperar 
el castell. Amb això vull dir que el 
castell és de tots, no és qüestió de 
sigles” i ha volgut agrair “la deci-
sió del diputat de Turisme, Pedro 
Cuesta, en la posada en marxa de 
la recuperació del castell”.

A l’esquerra, les restes històriques de la Torre de l’Homenatge on començaran les excavacions

Anem a viure un moment 
històric, la recuperació del 

castell suposa recuperar 
la història de tots els 

valencians”, Julio Badenes

Eixiran a la llum els murs defensius del castell
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¿Qué novedades lleva la Diputación este año 
a Fitur?
La provincia de Valencia vuelve a Fitur para 
mostrar todo su potencial, tanto de los muni-
cipios de interior como de los de costa. Desde 
la Diputación hemos abierto la feria a la parti-
cipación de todos los municipios. Hay pobla-
ciones que llevan muchos años trabajando 
desde el punto de vista turístico ofreciendo 
propuestas, pero también hay muchos muni-
cipios pequeños que tienen mucho potencial 
y aún no son conocidos.

¿Queda mucho por descubrir en la provin-
cia?
Mucho, tenemos municipios preciosos con 
un gran valor patrimonial, cultural o natural. 
Hay que ponerlos en el mapa, ir a Fitur es una 
oportunidad para ellos, pero el trabajo de la 
Diputación, en concreto el área de Turismo, 
es constante. Creemos en el potencial de 
los municipios y vamos a dotarlos de herra-
mientas para que puedan poner en valor sus 
recursos.

¿A qué se refiere?
Hay muchas poblaciones pequeñas que no 
tienen capacidad administrativa para optar 
a líneas de ayudas y tienen que subcontratar 
a una empresa para que les haga los trámi-
tes o dedicar el poco personal que tienen en 

hacerlo. Eso provoca que muchos municipios 
acaben por no presentarse. Este año, desde el 
área de Turismo vamos a poner a disposición 
de estas pequeñas poblaciones dos adminis-
trativos a los que podrán recurrir para que 
les ayuden en la presentación de este tipo de 
trámites.  Además, en los últimos meses tam-
bién hemos dado más de 350.000 euros a pe-
queños municipios. Se trataba de un remante 
que hemos querido que recaiga directamen-
te a las poblaciones más pequeñas para que 
pongan en valor sus senderos, sus caminos y 
su patrimonio.

Hablando de patrimonio, ¿tiene prevista la 
Diputación potenciar este tipo de rutas tu-
rísticas?
Por su puesto. Ya existen rutas como el Cami-
no del Cid, que vamos a seguir potenciando, 
o la ruta del Santo Grial, pero también vamos 
a poner en marcha otras como la ruta de los 
Castillos.

En la comarca contamos con uno de los casti-
llos más importantes de la historia de Valen-
cia que, por cierto, está en estado ruinoso…
El Castillo de la Patà de El Puig es una prio-
ridad para la Diputación de Valencia. En los 
presupuestos de este año ya hemos contem-
plado una partida presupuestaria para iniciar 
la primera fase de recuperación.

¿En qué consiste el proyecto?
El castillo cuenta con un Plan Director des-
de hace 15 años, pero no se ha ejecutado. 
El objetivo es comenzar las excavaciones y 
sacar a la luz lo que fue el castillo de Jaime 
I. Contamos con el asesoramiento de Julio 
Badenes, el cronista del Puig e historiador, y 
con la Universidad. Es una gran apuesta de la 
Diputación y que a lo largo de los próximos 
años contará con partida presupuestaria para 
recuperarlo. A lo largo de este año será la pri-
mera fase. 

También invertiremos en más castillos como 
el de Buñol por ejemplo. Entorno a ellos pon-
dremos en marcha una nueva ruta que pre-
tende vertebrar la provincia conociendo el 
patrimonio histórico que tenemos.

Habla de vertebración, ¿Qué importancia 
tiene potenciar el turismo no sólo hacia fue-
ra sino también dentro de la propia Comuni-
dad?
Una de las líneas de actuación de la Dipu-
tación de Valencia y del área de Turismo es 
vertebrar la provincia y poner en valor todas 
las poblaciones, tanto de costa como de in-
terior. Vamos a poner en marcha un nuevo 
proyecto, del que estamos muy ilusionados, 
que consiste en fomentar que los vecinos de 
la costa conozcan los municipios de interior, 

y viceversa. Es un proyecto importante donde 
participarán agencias, transporte, alimenta-
ción y los Ayuntamientos.

Usted también es diputado de deportes, 
¿Qué relación guarda el deporte con el turis-
mo?
En parte mucha. La práctica del deporte 
mueve mucha gente, llevar el deporte a dife-
rentes poblaciones implica que deportistas 
y familiares conozcan nuevas zonas y hagan 
turismo, disfruten de la gastronomía y que 
más adelante, decidan volver. 

En ese sentido, las dos áreas que gestiono en 
la Diputación se pueden complementar. Por 
ponerte un ejemplo, vamos a hacer una ca-
rrera de bicicletas de montaña. La vamos a 
hacer por etapas y cada una en un municipio. 
Entorno a la carrera vamos a hacer una pe-
queña feria con productos típicos de la zona 
y propuestas turísticas del entorno.

¿Cree que el turismo puede ser una salida 
económica a las poblaciones que están que-
dándose despobladas?
Sí, el turismo trae riqueza y mueve la econo-
mía. Eso sí, es importante y necesario hacer 
un turismo equilibrado, que respete el medio 
ambiente y las necesidades de cada pobla-
ción, y no llegar a la saturación.

“El turismo genera 
riqueza, tenemos 
muchos municipios por 
descubrir, pero hay que 
huir de la saturación”

PEDRO CUESTA, DIPUTADO DE TURISMO DE LA DIPUTACIÓN DE VALENCIA

ENTREVISTA CON MOTIVO DE LA PARTICIPACIÓN 
DE LA PROVINCIA EN LA FERIA DE TURISMO MÁS 
IMPORTANTE DE ESPAÑA, FITUR

Pedro Cuesta
S. Tormo   
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Alboraya també va participar en un ‘showcooking’

L’orxata artesana i el Patacona Fest, 
protagonistes en Fitur 2024
ALBORAIA TURISME VIATJA A LA MAJOR FIRA DE TURISME PER A MOSTRAR TOT EL QUE EL MUNICIPI OFEREIX

Alboraia Turisme va tornar 
a estar present en Fitur, la 
fira turística més impor-

tant del panorama nacional i in-
ternacional. Del 24 al 28 de gener 
la població va oferir informació 
a visitants des d’un estand propi 
situat en l’espai dedicat als muni-
cipis de la província de València, 

dins de l’estand de la Comunitat 
Valenciana (IFEMA, Pavelló 7). 
També estaran el dimarts 30 de 
gener amb el Club de Producte 
en el Congreso Internacional de 
Gastronomía Madrid Fusión, pro-
mocionant l’orxata artesana.

Gastronomia
En Fitur, Alboraia va ser protago-
nista amb activitats gastronòmi-

ques i amb la seua participació 
com a municipi premiat en els 
Premis SICTED, en els quals Se-
cretaria d’Estat de Turisme reco-
neix la qualitat de la destinació 
turística. I en la Plaça Central de 
la Comunitat Valenciana també 
va tindre lloc la presentació del 
destí i del Patacona Fest, festival 
recentment premiat en els Premis 
Turisme Comunitat Valenciana.

Orxata artesana i molt més
La promoció gastroturística 
d’Alboraia es va dur a terme mi-
tjançant un tast d’orxata artesanal 
i un showcooking. Com no podia 
ser d’una altra manera, va ser el 
Club de Producte Alboraia Arte-
sans de l’Orxata amb el Gremi de 
Horchateros Artesans d’Alboraia i 
el cuiner i divulgador Lluís Pen-
yafort, els encarregats de posar 
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Cata d’orxata

en el més alt de Fitur el producte 
estrela d’Alboraia.
  Els objectius de planificació tu-
rística en aquesta edició va ser re-
unions professionals amb entitats 
turístiques públiques i privades i 
en la participació en fòrums espe-
cialitzats en matèries DTI (Desti-
nacions Turístiques Intel·ligents), 
especialment quant a les noves 
tecnologies i la sostenibilitat.

Actuacions
L’alcalde, Miguel Chavarría, va 
explicar també a El Meridiano 
que “hem rebut una subven-
ció per a desenvolupar el Pla de 
Destinació Turística i tenim un 
projecte de dotze actuacions en 
el municipi. Comptem amb més 
de dos milions d’euros per a po-
sar en marxa estes iniciatives, les 
més destacades; remodelar Els 
Peixets, millorar l’accés del poble 
i la plaça, i restaurar i convertir el 
xalet blau en una nova oficina de 
turisme”.

L’empresa de turisme comar-
cal Via Heraclea ha acudit, 
un any més, a Fitur a donar a 

conéixer el seu projecte i novetats. 
L’última iniciativa en la qual s’ha 
embarcat l’empresa és a aproxi-
mar al viatger la figura de Jaume 
I, des del seu original naixement i 
el nom amb el qual va ser batejat, 
la seua educació sota la protecció 
de l’Orde dels Templers, fins a les 
batalles que van ser protagonistes 
en la conquesta del territori valen-
cià, passant per la seua atzarosa 
vida amorosa o les intrigues amb 
l’Església i la noblesa seran prota-
gonistes de les diferents visites tea-
tralitzades que duran a terme. 

  Este és un projecte que es deno-
mina “Viatjant amb Jaume I” i que 
està vinculat a les Rutes Jaume I, 
creades per José María Villagrasa. 
Via Heraclea aportara el seu granet 
d’arena fent un volt de rosca al pro-
jecte, convertint-se en un comple-
ment ideal per a conéixer la vida 
del monarca i del seu periple per 
la Comunitat Valenciana, enaltint 
patrimoni i història.
  A més Via Heraclia està 
d’enhorabona també perquè que 
ha rebut el premi Bioseda 2024, 
organitzat per la Bioseda Creativa; 
Xarxa de Municipis, Comarques i 
Ports Intel·ligents; i, l’Institut Seda 
Espanya.

Vía Heraclea presenta les 
seues novetats en Fitur

VÍDEO

Via Heraclea durant la presentació de les Rutes. Baix amb el guardó
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La Diputació de València impulsa en Fitur 
l’equilibri turístic entre la costa i l’interior 

La Diputació de València ha 
celebrat un any més el Dia 
de la Província en Fitur en 

la jornada inaugural de la Fira 
Internacional de Turisme de Ma-
drid. En un acte que ha tingut lloc 
en la Plaça Central del Pavelló 7 
d’IFEMA, el president de la cor-
poració, Vicent Mompó, i el dipu-
tat de Turisme, Pedro Cuesta, han 
desgranat l’estratègia turística de 
la institució de cara al 2024.

  Conscients que existix una de-
manda cada vegada major de des-
tins d’interior, poc massificats, i 
en els quals es puga disfrutar de 
la naturalesa i la gastronomia en 
un entorn tranquil, la Diputació 
de València centrarà les seues 
accions d’enguany a impulsar el 
turisme en les zones despoblades 
de la província a través de diver-
sos plans i accions concrets.
  “Creiem que el turisme és una 
ferramenta eficaç per a solu-

cionar el problema de la despo-
blació, i per això cooperarem i 
col·laborarem econòmicament 
amb ajuntaments, mancomu-
nitats i altres entitats per a crear 
nous productes i experiències. El 
que volem és que el turista senta 
un valor afegit en la seua visita, i 
que es conega l’interior de la pro-
víncia com un destí segur, soste-
nible i de qualitat”, ha defensat 
Mompó.
   Per a complir amb estos objec-

tius, diverses accions previstes 
per al present exercici es basen 
a reequilibrar els fluxos turístics 
entre el litoral i l’interior. En esta 
línia, Vicent Mompó ha anunciat 
com a gran novetat l’inici immi-
nent de l’execució del programa 
d’Accions de Cohesió en Destins 
(ACD de la Diputació de Valèn-
cia), que compta amb un pressu-
post de 5,8 milions d’euros. Se-
gons Mompó, “es tracta d’un pla 
que busca redistribuir el turisme 
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EL PRESIDENT, VICENT MOMPÓ, POSA L’ACCENT EN “EL POTENCIAL DEL TURISME PER A LLUITAR CONTRA LA 
DESPOBLACIÓ PER AIXÒ, ENGUANY LA NOSTRA APOSTA SE CENTRA EN PROMOCIONAR L’INTERIOR “

Presentació de les novetats a Fitur

des de la costa, normalment més 
massificada, cap a l’interior, i ver-
tebrar així el territori a la nostra 
província a través de l’aigua”.

Aigua
Per a això, s’escometrà una re-
conversió dels recursos vinculats 
a l’aigua com a producte turís-
tic. La finalització de l’execució 
d’este programa està prevista per 
a 2026, i ja en 2024 es destinaran 2 
milions d’euros a accions concre-
tes com la creació d’una oficina 
tècnica per a la gestió de l’ACD, 
la millora de l’accessibilitat a les 
platges, o la compra de quads
elèctrics per a millorar els serveis 
de neteja en aquests espais. El pla 
ACD està integrat en els Plans Te-
rritorials de Sostenibilitat Turís-
tica en Destí de la Comunitat Va-
lenciana 2021-2023, i és finançat 
amb fons procedents del Pla de 
Recuperació, Transformació i Re-
siliència, finançat amb Fons Next-
GenerationEU.

Novetats
El Pla d’Actuacions de la Dipu-
tació i, València Turisme, previst 
per a enguany, inclou altres ac-
cions i programes nous, entre els 
quals destaca la posada en mar-
xa de les Rutes València Turisme 
‘Coneix la província de València’. 
Té com a objectiu reforçar el flux 
de visitants des de la costa cap a 
l’interior i viceversa amb autobús.
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Turisme Carraixet presenta su esencia 
e iniciativas en Fitur

El projecte Turisme Carraixet 
ha tornat a FITUR a presen-
tar tot el que pot oferir al 

visitant i les seues activitats per a 
2024, es torna a destacar Miradors 
de l’Horta, que enguany celebra 
la seua cinquena edició i que ha 
sigut reconegut a nivell nacional 
amb alguns guardons.
  Sergi Ruiz, alcalde de Foios; Jau-
me Martínez, alcalde d’Alfara del 
Patriarca; Raquel Ramiro, alcalde-
ssa de Bonrepòs i Mirambell, i Fco. 
Javier Puchol, alcalde de Vinalesa, 
han acudit a la cita per a mostrar 
l’essència de Turisme Carraixet, 
que no és una altra «que donar a 
conéixer el patrimoni agrícola, 

gastronòmic, humanístic i cultural 
dels nostres pobles», ha destacat 
Sergi Ruiz, que ha assenyalat que 
és «una gran oportunitat per als 
municipis».
  La V edició de Miradors de 
l’Horta, coincidint enguany amb la 
capitalitat verda europea de la ciu-
tat de València, portarà per lema 
«l’Horta, capital de l’alimentació 
saludable».
  No obstant això, Turisme Carrai-
xet no sols desenvoluparà en 2024 
Miradors de l’Horta, realitzarà 
noves iniciatives, com la comme-
moració del Dia Internacional de 
l’Alimentació Saludable o el Dia 
de la Conscienciació sobre el Des-
aprofitament Alimentari, on rea-
litzaran activitats per als xiquets.

  A més, celebraran una Fira de 
Consum Responsable i poten-
ciaran i ampliaran noves rutes 
ciclopedestres i per a continuar 
fent passos cap avant en el seu 
projecte des de Turisme Carraixet 
han assegurat que compten amb 
finançament i compromís tant de 
Generalitat com de Diputació, i 
estan oberts a la incorporació de 
noves poblacions.

Xifres
Es xifra que durant estos anys 
en què s’ha posat en marxa esta 
iniciativa turística 15.000 perso-
nes han visitat els municipis. “És 
propòsit fer arribar a la gent als 
pobles. No volem competir amb 
l’Albufera, ni el riu Túria, nosal-

tres som un complement a posar 
en valor i podem oferir propostes 
molt interessants”, ha puntualitzat 
Ruiz.

Convocatòria oberta al març
L’entitat organitzadora del festival, 
Turisme Carraixet, comptarà amb 
la colaboración de l’Associació 
de Dissenyadors de la Comunitat 
Valenciana (ADCV) per a la con-
vocatòria i gestio  del projecte que 
començarà al març per a seleccio-
nar les instal·lacions efímeres par-
ticipants. Les bases es publicaran 
en les pàgines web de Turisme Ca-
rraixet i de l’ADCV. 
  Cadascuna de les propostes se-
leccionades rebrà una dotació 
económica. Entre els criteris a 
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ÉS INTENCIÓ DE TURISME CARRAIXET OFERIR A MÉS MUNICIPIS PRÒXIMS 
LA SEUA ENTRADA AL PROJECTE

Alcaldessa de Bonrepòs i Mirambell, junt als alcaldes de Foios, Vinalesa i Alfara del Patriarca

complir destaquen la sostenibili-
tat, tant en procés com en mate-
rials, i la representacion dels va-
lors lligats a l’horta valenciana i a 
la capitalitat verda. 
  El jurat estarà format per profes-
sionals de l’Associació Valenciana 
de Dissenyadors de la Comunitat 
Valenciana (ADCV), el Col·legi 
Oficial d’Arquitectes de la Comu-
nitat Valenciana i el Col·legi de 
Disenyadors d’Interior de la Co-
munitat Valenciana.

Productes
La visita a Fitur a més de presen-
tar el calendari d’activitats per a 
enguany va servir per a donar a 
conéixer els productes típics de 
l’horta de València, de l’Horta 
Nord, i es va realitzar una degusta-
ció d’alguns d’ells.
  En concret, la degustació de 
productes de l’horta valencia-
na de temporada, va ser a base 
d’ensalada russa de carabasseta 
i ‘capellans’, crema de flor de car-
xofa, un snack de faves denomi-
nat ‘snhaback’ i tomaca confitada 
amb tostes. La proposta gastronò-
mica va ser elaborada alumnes 
del Cicle Formatiu de Grau Bàsic i 
Restauració del Col·legi Ave María 
de Penya-Roja.

VÍDEO
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Marc Oriola i Guillem Carreras, regidors de Turisme i Comunicació respectivament.

Transició 360º, el nou i innovador 
pla de sostenibilitat d’El Puig

ASPIRA A CONVERTIR-SE EN UN MUNICIPI TURÍSTIC D’EXCEL·LÈNCIA AQUEST ANY

En un pas audaç cap a la sos-
tenibilitat, l’accessibilitat i la 
transició digital, El Puig de 

Santa Maria va presentar en FITUR 
el seu Pla de Sostenibilitat Turística 
en Destinació (PSTD) 2023, titulat 
“Transició 360º”. Amb un pressu-
post de 2.172.000 euros, aquest 
projecte forma part del Pla Terri-
torial de Sostenibilitat Turística en 
Destinació (PTSTD) 2023 i compta 
amb el suport financer de la Unió 
Europea a través del Mecanisme de 
Recuperació i Resiliència-NextGe-
neration EU.
   El propòsit principal d’aquest am-
biciós pla és potenciar el turisme al 
Puig, abordant àrees estratègiques 
clau com la digitalització, la crea-
ció del Centre d’Interpretació de 
Jaume I al Monestir de Santa Maria 
del Puig i programes innovadors 
com “Sí, vull al Puig” per a bodes 
i esdeveniments. L’enfocament in-
tegral també inclou iniciatives com 
el Club de producte gastronòmic 
“Saborea El Puig”, millores en la 

qualitat de les platges, la promo-
ció de la mobilitat elèctrica amb la 
instal·lació de punts de recàrrega i 
un Pla de senyalització intel·ligent 
i accessible, entre d’altres.

Turisme consolidat
El Puig de Santa Maria, reconegut 
com a Municipi Turístic de Relle-
vància, ofereix una experiència 
única que combina gastronomia, 
platges, patrimoni, singularitat i 
qualitat. Aquesta localitat medi-
terrània s’ha consolidat com una 
opció d’oci durant tot l’any, propor-
cionant activitats i rutes que reflec-
teixen la perfecta fusió de tradició i 
innovació.
  L’aposta per un turisme Slow, sos-
tenible i accessible es materialitza 
en l’impactant audiovisual turístic 
“Asómate al Puig y a su ventana 
del tiempo”, dissenyat per captivar 
al turista i motivar-lo a explorar 
aquesta destinació. A més, El Puig 
de Santa Maria té com a objectiu 
obtenir l’acreditació de Municipi 
Turístic d’Excel·lència aquest ma-

teix any, implementant accions 
per millorar la seua competitivitat, 
sostenibilitat i posició com a destí 
turístic.

Patrimoni
La riquesa cultural d’El Puig es 
manifesta en el seu impressionant 
patrimoni, que inclou monuments 
emblemàtics com el Monestir de 
Santa Maria del Puig, el Castell de 
Jaume I, la Torre de Guaita i el con-
junt de Refugis i Trinxeres. A més, 
el municipi allotja el Museu de la 
Impressió i les Arts Gràfiques, el 
primer d’Espanya i el segon més 
important d’Europa, amb una rè-
plica de la premsa de Gutenberg i 
un taller d’impremta del segle XV.
  Per als amants de la naturalesa, 
El Puig ofereix rutes per diversos 
ecosistemes naturals, com la horta, 
el marjal, les dunes i la muntanya, 
permetent als visitants gaudir de 
la rica biodiversitat i paisatges que 
s’obrin al Mar Mediterrani.
  Amb cinc platges al llarg del seu 
litoral, El Puig garanteix opcions 
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tant de sorra com de pedres, to-
tes elles equipades amb dutxes, 
passarel·les, servei de vigilància i 
instal·lacions lúdiques per als més 
petits. A més, el municipi es vana-
gloria del seu compromís amb la 
gastronomia mediterrània saluda-
ble, destacant la iniciativa del Club 
de producte Gastronòmic “Saborea 
El Puig”.
  Les diverses festivitats al llarg de 
l’any, com la festa de Sant Pere No-
lasc i les festes patronals en honor a 
la Mare de Déu del Puig, afegeixen 
un toc festiu a l’experiència turísti-
ca a El Puig.
  Amb més de 673 places hoteleres i 
13.900 places de segona residència, 
El Puig destaca en l’organització de 
Turisme d’esdeveniments (MICE), 
comptant amb 5 salons de cele-
bracions singulars i històrics que 

ofereixen serveis d’alta qualitat. En 
definitiva, El Puig de Santa Maria 
es consolida com a destí turístic 
complet a la província de Valèn-
cia, unint patrimoni, gastronomia, 
platges i visites guiades durant tot 
l’any. Un poble amb un passat glo-
rios que convida a tots a descobrir 
el seu interior i el seu entorn aco-
llidor.

VÍDEO
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LA POBLACIÓ REP EL DISTINTIU DE Q DE CALIDAD PER L’APOSTA PER LA 
QUALITAT I LA MILLORA CONTÍNUA DE L’OFICINA DE TURISME 

Manises torna a Fitur i dona a 
conéixer el seu patrimoni cultural, 

històric, festiu, paisatgístic i natural

La ciutat de Manises va a estar 
present un any més a FITUR 
per tal de donar a conéixer el 

patrimoni cultural, històric, festiu, 
paisatgístic i natural de la loca-
litat, a més d’intercanviar siner-
gies amb els diferents agents del 
sector turístic, sobretot, aquells 
que treballen en la promoció de 
l’artesania ceràmica. 
 El regidor de Turisme de 
l’Ajuntament de Manises, Àngel 
Mora, va assenyalar que “FITUR 
és una oportunitat excel·lent per 
a presentar els tresors de la nos-
tra localitat a professionals, em-
preses, administracions, entitats, 
promotores i visitants potencials 
arreu del món, així com per a pro-
mocionar l’ample patrimoni ma-
niser, sobretot el ceràmic, en la fira 
internacional de turisme líder per 
als mercats receptius i emissors 

d’Iberoamèrica”. 
  Per altra banda, l’alcalde de Ma-
nises, Javier Mansilla, també va ex-
plicar a El Meridiano que “tornem  
a FITUR per a presentar tots els 
nostres recursos turístics a la ciu-
tadania, i també per a continuar 
posant en valor la nostra ceràmi-
ca. Manises pertany des de l’any 
2021 a la xarxa de Ciutats Creati-
ves de la UNESCO en la modali-
tat d’artesania i arts populars. Es 
tracta de l’única ciutat de l’Estat 
espanyol en aquesta modalitat, la 
qual cosa ha posicionat Manises 
en el mapa a nivell mundial i ha 
suposat un increment d’activitats 
al voltant de la promoció de la 
ceràmica manisera”. 
  Manises va participar amb un 
espai propi, dins de l’estand de 
València Turisme, de la Diputació 
de València, on es van mostrar els 

recursos i la oferta turística de la 
ciutat a totes les persones assis-
tents, així com els esdeveniments 
més rellevants per a aquest any, 
com ara el II Festival Internacional 
de Cinema i Ceràmica de Manises 
(CICEMA), la XVI Biennal Interna-
cional de Ceràmica o la tradicional 
Festa i Cavalcada de la Ceràmica, 
considerada d’interés turístic de la 
Comunitat Valenciana. 

Alcalde i regidor de Manises en Fitur

Manises rep el distintiu de Q de Calidad per l’aposta per la qualitat i la millora contínua de l’Oficina de Turisme 

VÍDEO
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Meliana muestra su gran 
potencial en Fitur

ÉXITO DE LA PAELLA DE HÍGADO DE TORO QUE SE ELABORÓ EN LA FERIA

Meliana ha acudido este 
año por primera vez en 
solitario a FITUR para 

promocionar sus atractivos: su 
gastronomía, su huerta y sus pro-
ductos de proximidad se dieron a 
conocer en una de las principales 
ferias de turismo a nivel interna-
cional. También el Ayuntamiento 

de Meliana ha explicado en Fitur 
la importancia de la cerámica No-
lla y su Palauet, uno de sus gran-
des baluartes.
  La alcaldesa de Meliana, Trini 
Montañana, ha resaltado durante 
la presentación de sus señas de 
identidad, «el gran potencial tu-
rístico» de la localidad de l’Horta 
Nord.

En la visita a este gran escaparate 
del turismo, Meliana ha llevado 
también una muestra gastronómi-
ca y ha elaborado una paella con 
«fetge de bou».
  Montañana ha explicado que-
también durante el fin de semana 
se realizaron varios talleres dirigi-
dos al público infantil donde los 
pequeños pudieron hacer un mo-

Redacció

saico Nolla

Nolla en Granada
La visita a FITUR está dejando 
momentos especiales como el 
encuentro de la alcaldesa de Me-
liana con la alcaldesa de Granada, 
Marifrán Carazo, que ha invitado 
a Montañana a visitar el Ayunta-
miento de Granada, cuyos suelos 
de la planta noble fueron fabrica-
dos en Meliana. Montañana se ha 
mostrado muy satisfecha con este 
encuentro y espera trazar lazos 
con la ciudad andaluza.
  Próximamente Montañana tiene 
previsto también reunirse con su 
homónima en el Ayuntamiento de 
Valencia, María José Catalá, para 
poner en valor el suelo de Nolla 
que está presente también en gran 
parte de la Casa Consistorial.

Patrimonio
En Fitur se proyectó además un 
vídeo para dar a conocer los recur-
sos del municipio: su playa (de las 
pocas que quedan en la comarca 
vírgenes), su huerta, su casco his-
tórico, el Palauet de Nolla y los co-
mercios tradicionales.
  También la población fue prota-
gonista de una charla sobre el pro-
ceso de restauración del Palauet.
  Según el concejal de turismo, 
Alfonso Pérez, “tenemos muchos 
proyectos turísticos en marcha. 
Empezamos con Fitur, pero a final 
de mes iremos a Madrid Fusión, 

y el próximo mes tendrá lugar 
Menja’t Meliana. Además, vamos 
a seguir potenciando nuestro pa-
trimonio dotándolo de contenido 
cultural, por lo que además de las 
visitas al Palauet de Nolla vamos 
a organizar conciertos a partir de 
mayo en el patio”.
  Por su parte, la concejala de fo-
mento económico, Mercedes 
Brocal, recalcó la importancia de 
atraer visitantes a la población, 
“Meliana cuenta con muy buenos 
productos y servicios, y la llegada 
de visitantes repercutirá de forma 
muy positiva en nuestro comer-
cio”.
  La concejala agradeció la impli-
cación de comercios y agricultores 
en cada una de las iniciativas del 
Ayuntamiento, “se han volcado en 
colaborar y el Ayuntamiento, por 
su parte, va a seguir potenciando e 
impulsando nuestro tejido comer-
cial y agrícola”.

VÍDEO

Representantes del Ayuntamiento de Meliana junto al President de la Generalitat, Carlos Mazón En Fitur se explicó el proceso de restauración del Palauet de Nolla

La alcaldesa de Meliana, junto a la alcaldesa de Granada Talleres infantiles en Fitur sobre el mosaico NollaEl Presidente de la Diputación y diputados visitaron el estand de Meliana
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Bollet, la nova mascota de Torrent, que representa el xocolate tradicional de la població

ES VA PRESENTAR EN LA FIRA LA NOVA MASCOTA I 
IMATGE DE LA CIUTAT

Torrent presenta en
Fitur ‘el Bollet 
torrentí’

En el marc de la Fira Interna-
cional de Turisme (FITUR) 
de Madrid, Torrent va pre-

sentar el seu xocolate més típic: el 
bollet torrentí. Una presentació en 
la qual ha participat l’alcaldessa 
de la localitat, Amparo Folgado, i 
que va comptar amb la presència 
de representants de la Corporació 
Municipal.
  Una aposta turística que la loca-
litat ha portat fins a FITUR com a 
mostra del seu compromís amb la 
promoció d’un dels productes lo-
cals més tradicionals. Un produc-
te artesanal amb arrelada tradició 
a Torrent, que forma part de la 
identitat del municipi.
  En este sentit, també s’ha pre-
sentat la nova mascota i imatge 
de la ciutat: el Bollet XXL. Un 
simpàtic personatge que encar-
na l’essència del clàssic bollet to-
rrentí, convertint-se en un símbol 
de la gastronomia de la capital de 
l’Horta sud.
  Durant l’esdeveniment, va tin-
dre lloc un showcooking i una 

demostració en directe per part 
de mestres xocolaters locals i una 
posterior degustació. La tradició 
xocolatera de la ciutat es conver-
tix així en un atractiu més per a 
visitants.

Fira del xocolate
Tal com ha assenyalat l’alcaldessa, 
Amparo Folgado, ‘’des de 
l’Ajuntament s’està treballant per 
a posar en valor la tradició xoco-
latera de la ciutat. En esta mateixa 
línia, enguany hem organitzat la 
Gran Fira del Xocolate de Torrent’’.
  La Fira del Xocolate de Torrent 
tindrà lloc els dies 2, 3 i 4 de febrer 
en el primer tram l’Avinguda al 
Vedat. Una fira única a la provín-
cia de València, que reunirà xoco-
laters amb una arrelada tradició 
en el món del xocolate.
  La presentació del Xocolate Típic 
de Torrent en FITUR forma part 
del full de ruta de promoció de 
la ciutat. Una manera de donar a 
conéixer a turistes nacionals i in-
ternacionals un dels emblemes de 
la ciutat.

Redacció

Torrent es prepara un any 
més per a la festivitat de Sant 
Blai. Ho fa amb un ampli 

programa d’activitats i una fira de-
dicada al xocolate com a eix central 
de la celebració. Esta fira tindrà lloc 
els dies 2, 3 i 4 de febrer en el pri-
mer tram de l’Avinguda al *Vedat, 
on es veuran les cares xocolaters 
amb una arrelada tradició en el 
món del xocolate.
  L’Ajuntament de Torrent continua 
amb la seua aposta ferma per man-
tindre viva este costum i convertir 
la celebració en un esdeveniment 
únic a la província de València que 
reunisca milers de torrentins, to-
rrentines i visitants.
 En esta fira, que es presenta 
com a novetat a la ciutat, els as-
sistents tindran l’oportunitat de 
gaudir d’este dolç tan benvolgut. 
L’esdeveniment es durà a terme 
en un ambient festiu i acollidor, 
on els amants del xocolate podran 

explorar diferents varietats i apren-
dre sobre la tradició xocolatera de 
Torrent.
Durant tot el cap de setmana es 
podrà gaudir d’un programa replet 
d’activitats. Una celebració que 
comptarà amb participació activa 
de xocolaters locals i d’altres punts 
de la província. Com cada any, 
tampoc podrà faltar la fira i el po-
rrat més tradicional del municipi 
en honor al Sant. Tindrà lloc el dia 
3 de febrer, com és costum, al ca-
rrer Ramón y Cajal i adjacents.   
  En paral·lel a la fira, l’Ajuntament 
de Torrent ha organitzat una sèrie 
d’exposicions i activitats lúdiques 
en tot el municipi, emmarcades en 
estes jornades festives. D’esta ma-
nera, el municipi busca diversificar 
el turisme, oferint als visitants di-
ferents propostes culturals i d’oci, 
com ara la mostra ‘Més enllà del 
Còmic’ que acull el Nou Espai Sant 
Gregori.

El xocolate, protagonista de la 
Festa de Sant Blai a Torrent
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L’Ajuntament de Torrent 
està preparant el major 
pressupost de la història de 

la ciutat, que superarà els 73 mi-
lions d’euros, la qual cosa seran 
més de 7,4 milions d’euros res-
pecte al de 2023. Un Pressupost 
per a l’exercici 2024 que desta-
carà per la baixada d’impostos 
com el de l’IBI, que per primera 
vegada en 8 anys baixa el coefi-
cient com així va aprovar el nou 
equip de govern, i es reduirà en 
260.000 euros els ingressos per la 
contribució.
  A més, el Pressupost que serà 
aprovat en els pròxims dies per la 
Junta de Govern Local destacarà 
pel seu caràcter inversor, ja que 
iniciarà la posada en marxa les 
promeses electorals del govern 
municipal, destinant més de 7 
milions d’euros a invertir en la 
millora de la vida dels ciutadans 
de Torrent. Així com també as-
sumirà l’increment pel nou con-
tracte de neteja viària.

Fiscalitat
D’altra banda, l’Ajuntament de 
Torrent haurà de fer front a desa-
fiaments pel retorn de les regles 
fiscals, suspeses amb motiu de la 
pandèmia de coronavirus i pos-
teriorment per l’impacte de la 
guerra a Ucraïna. 

  Per esta raó, el consistori no po-
drà fer ús del superàvit de 2023 
per a despeses corrents, alguna 
cosa que sí que podia realitzar 
l’anterior govern municipal. Per 
això, el Pressupost de 2024 serà 
el més realista de tots.
  A més, Torrent ha de fer front 
al nou impost de residus del 
govern d’Espanya (Llei 7/2022 
de 8 d’abril) que assumirà 
l’Ajuntament del seu pressupost, 
sense carregar-lo als veïns i que 
supera els 600.000 euros.

Superàvit
El regidor de l’Àrea de Govern 
d’Hisenda i Desenvolupament 
Econòmic, José Maroto ha as-
senyalat que “Realitzarem una 
millor gestió dels recursos muni-
cipals, per a oferir més i millors 
servicis, invertir en el que real-
ment interessa als nostres veïns i 
complint els nostres compromi-
sos, a més de baixar els impos-
tos”.

DESTACA QUE BAIXARÀ LA CONTRIBUCIÓ 

Torrent aprovarà el seu major 
pressupost de la història

Redacció

Ajuntament de Torrent

La Mancomunitat de l’Horta Sud 
presenta l’oferta turística de la 
comarca en Fitur

La Mancomunitat Intermu-
nicipal de l’Horta Sud va 
presentar la seua oferta i 

estratègia turística en la Fira Inter-
nacional de Turisme (FITUR). 
  Es tracta de la segona participa-
ció de la Mancomunitat de l’Horta 
Sud en FITUR, després de la del 
passat any, i va tindre lloc a la sala 
de presentacions de València Tu-
risme de la Diputació de València 
amb una presentació de l’oferta i 
estratègia turística duta a terme 
en els últims anys. La presenta-
ció la va realitzar el president de 
la Mancomunitat, José Francisco 
Cabanes, acompanyat del respon-
sable de turisme i fons europeus, 
Bartolomé Nofuentes, i, en ella, va 
repassar les últimes actuacions de 
l’entitat comarcal en matèria turís-
tica.
  A més, el també alcalde de Seda-
ví va realitzar un recorregut per la 
comarca exposant tot el potencial 
turístic de l’Horta Sud. La presen-
tació va finalitzar amb la visualit-
zació del reportatge de promoció 
turística #PropDeTu amb el qual 

es mostra l’enorme potencial tu-
rístic de la comarca. 
   El president de la Mancomunitat 
va voler també agrair la invitació 
de València Turisme de la Diputa-
ció de València. Amb la participa-

ció en FITUR, l’entitat supra mu-
nicipal continua apostant per po-
tenciar la seua marca turística com 
porta fent des de fa anys. Des de 
l’any 2020 amb la presentació del 

vídeo promocional que es va poder 
veure en la ponència; continuant 
amb l’any 2021 amb la presentació 
de quatre rutes turístiques per la 
comarca amb l’objectiu de fomen-
tar el coneixement de patrimoni 
històric, cultural i natural; passant 
per un important 2023 amb la pri-
mera participació en FITUR, la 
consecució de la qualificació de la 
Destinació Turística Intel·ligent i 
la Fira de Turisme de Quart de Po-
blet; fins a arribar a l’actualitat, on 
la Mancomunitat de l’Horta Sud 
continua reforçant la seua aposta 
pel turisme enaltint tot el seu patri-
moni, tant humà com arquitectò-
nic, la seua gastronomia, les seues 
festes i la seua naturalesa. 
  L’entitat supramunicipal continua 
per la senda del Pla Estratègic de 
Turisme, este Pla Estratègic es rea-
litza amb el suport de la Diputació 
de València i la Generalitat en el 
qual assegura una inversió de prop 
d’un milió d’euros per als pròxims 
dos anys per a posar en marxa ac-
cions en matèria turística a la co-
marca. 

L’ENTITAT COMPTA AMB UNA INVERSIÓ DE PROP D’UN MILIÓ D’EUROS PER ALS 
PRÒXIMS DOS ANYS PER A POSAR EN MARXA ACCIONS EN MATÈRIA TURÍSTICA

El president de la Mancomunitat de l’Horta Sud, José Cabanes, junt al resposable de turisme de la Mancomunitat, Bartolomé Nofuentes, i la diputada Dolors Gimeno 

Els municipis de la 
comarca tenen un 

gran potencial turístic 
natural i històric

Invertirem en el que 
realment interessa als 

nostres veïns, a més de 
baixar els impostos, 

explica el regidor
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Mansilla recorda a Mazón que 
l’Ajuntament de Manises està en 
contra de l’ampliació de l’aeroport

L’Ajuntament de Manises ha 
manifestat la seua preocu-
pació per les declaracions 

que el president de la Generalitat 
Valenciana, Carlos Mazón, ha fet 
a FITUR sobre la seua intenció de 
sol·licitar l’ampliació de l’aeroport 
de Manises, per l’augment del 
trànsit aeri. En cas de dur-se en-
davant, aquest fet provocaria 
l’increment de la contaminació 
atmosfèrica i acústica que perju-
dicaria greument la salut dels ma-
nisers i les maniseres.
   En paraules de l’alcalde de Mani-
ses, Javier Mansilla, “des de l’equip 
de Govern municipal considerem 
que la insistència de Mazón en 
l’ampliació de l’aeroport no és més 
que altra mostra de la seua ambi-
ció de fer negoci, sense tindre en 
compte les conseqüències sobre 
la ciutadania. Malauradament, 
aquest comportament, que hem 
vist repetit tantes vegades, sem-
pre té un efecte negatiu no només 
sobre el territori, sinó també, i 
principalment, sobre la salut dels 
veïns i veïnes de Manises”, ha afe-
git el primer edil.

 Aquesta setmana, l’Ajuntament 
de Manises coneixia per la premsa 
que el president de la Generalitat 
Valenciana, Carlos Mazón, havia 
considerat fonamental l’ampliació 
de l’aeròdrom que pertany al ter-

me municipal de Manises. Des 
del Govern autonòmic no s’ha in-
format l’Ajuntament de Manises, 
part directament afectada per la 
ubicació de la infraestructura i la 
seua suggerida ampliació i con-

seqüències. L’alcalde de Manises 
també ha recordat que “fins i tot 
el PP de Manises està en contra 
de l’ampliació, tal com es mostra 
a la moció institucional aprovada 
en sessió plenària per unanimitat 
l’any 2000 a l’Ajuntament de Ma-
nises”.

Nou aeroport
Com a solució a les necessitats 
del servei de l’aeroport després 
d’haver-ne registrat un any de xi-
fres històriques de viatgers i viat-
geres, l’Ajuntament de Manises 
proposa valorar la possibilitat de 
la creació d’un nou aeroport, més 
gran i amb millors instal·lacions, 
fora del terme municipal de Ma-
nises, per tal de pal·liar els efectes 
sobre la població.
   Per altra banda, des del consisto-
ri de Manises es recorda la urgèn-
cia de resoldre la indemnització 
per les molèsties provocades per 
l’aeroport, ja sol·licitada fa anys. 
A més, s’insta a establir horaris de 
silenci, sense vols, per garantir el 
descans dels veïns i veïnes de Ma-
nises i els voltants.

L’ALCALDE FA MEMÒRIA AL CAP DEL PP QUE EL SEUS HOMÒNIMS LOCALS 
TAMBÉ VOTAREN A FAVOR D’UN ACORD PLENARI CONTRA L’AMPLIACIÓ DE 
L’AEROPORT EN L’ANY 2000

Els plens municipals de Ca-
tarroja, Benetússer i Sedaví 
han aprovat esta passada 

setmana en els seus plens muni-
cipals una declaració institucional 
per a reclamar el soterrament de 
les vies de tren al seu pas per Alfa-
far, Sedaví i Benetússer.
 També la Mancomunitat de 
l’Horta Sud ha tornat a insistir en la 
necessitat de soterrar les vies que 
tantes vides s’ha emportat al seu 
pas, un total de 77 des que es van 
començar a comptabilitzar.  
   La diputada de Catarroja, Dolors 
Gimeno, va explicar en el ple mu-
nicipal de la seua població que “el 

projecte de soterrament de les vies 
haurà d’acabar, per suposat, amb 
el pas a nivell d’Alfafar-Sedaví, el 
punt negre ferroviari més perillós 
de l’Estat, però també amb les vies 
de Massanassa i Catarroja. Allò 
més adient seria aprofitar per fer 
una corredor verd que ens connec-
te amb la resta de municipis i ofe-
risca una alternativa de mobilitat 
sostenible”.  
  Per la seua part Alfafar va convo-
car al President de la Generalitat, 
Carlos Mazón, a visitar de nou el 
punt negre amb la finalitat que la 
Generalitat parlara amb el Minis-
teri i pressionara per a buscar una 
solució.

S’HAN PRODUÏT 77 ATROPELLAMENTS MORTALS

Declaracions institucionals 
per a demanar el soterrament 
de les vies d’Alfafar

Redacció

L’alcalde de Manises, junt al President de la Generalitat, en Fitur

Tren al seu pas per Alfafar

Tenen que valorar la 
possibilitat de la creació 

d’un nou aeroport fora 
del terme de Manises

Sonido de Valencia-Remem-
ber de Les Arts, vuelve el au-
téntico y original festival de 

remember en la Ciudad de Las Ar-
tes y las Ciencias, el primer festival 
de las fallas y fecha más importante 
del año para los amantes de la mú-
sica remembera que dará el pisto-
letazo de salida con el auténtico 
sonido remember de los creadores 
de la banda sonora de tu vida.

La edición más completa y origi-
nal en el mejor marco y donde se 
darán cita todos los amantes del 
auténtico remember y en el mejor 
lugar donde podrás cantar, bailar y 
disfrutar de la auténtica música.  Ya 
está disponible la venta anticipada 
de entradas para el festival que se 
celebrará el 2 de marzo de 2024, en 
la Ciudad de las Artes y las Cien-
cias de València, un lugar ideal 
para disfrutar de la música.

Vuelve Sonido de Valencia  
Remember de Les Arts el
2 de marzo

Redacció

Apertura 
Se trata de la mayor edición con las 
actuaciones de los Dj’s y producto-
res más representativos de las prin-
cipales salas de la Ruta de la época 
y su sonido sobre el escenario más 
invitad@s. Podrás disfrutar de ilu-
minación y sonido de última gene-
ración espectacular, efectos espe-
ciales, animación y vestuario como 
en los 90s. Además, en todo mo-
mento podrás estar escuchando a 
tu Dj favorito ya que podrás cenar 
dentro del recinto en la zona de 
gastronomía con los Food Trucks.
  Más info sobre el evento y venta 
de entradas en www.fotur.es y en-
tradas en: www.sonidodevalencia.
com

PAIPORTA

Alumnes dels instituts de Paiporta assisteixen a la Fira Orienta’t per a assessorar-se so-

bre el seu futur formatiu i laboral. La fira, organitzada per la regidoria de Joventut en el 

Poliesportiu Municipal, ha durat 4 dies.
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Ambiente medieval en las calles con motivo de la Fira

Es el momento de honrar a 
nuestro patrón y la mejor 
manera de hacerlo es con 

una Fira de Sant Blai y del comer-
cio, a la altura”. De esta manera, 
el alcalde de Albal, José Miguel 
Ferris, ha querido alentar a los ‘al-
balencs’, en los días previos a la ce-
lebración de la XXI edición de una 
feria que marca uno de los puntos 
neurálgicos del calendario festivo 
de esta localidad de l’Horta Sud. 

Un acontecimiento, que cada año, 
saca a la calle al comercio local 
para acercarlo a la ciudadanía, el 
mercado medieval de artesanía y 
también una feria de atracciones 
para los más jóvenes.
  Un evento anual que tiene otros 
muchos atractivos para el pueblo 
y para los vecinos de otras locali-
dades, como eventos culturales, 
deportivos y los pensados exclu-
sivamente para el público infantil, 

como una miniferia de atraccio-
nes ‘medievales’ o cuentacuentos.
  El concejal de promoción aso-
ciativa y económica, Joan Carles 
Puchalt, como uno de los respon-
sables de la organización junto al 
personal municipal, ha destacado 
que “ya es tradición que la Fira de 
San Blai sea una oportunidad de 
pasar un buen rato con la familia. 
Es un fin de semana entero con 
atracciones para los más peque-

UN EVENTO ANUAL QUE TIENE MUCHOS ATRACTIVOS PARA EL PUEBLO Y PARA 
LOS VECINOS DE OTRAS LOCALIDADES

Albal se viste de gala para la XXI 
edición de la Fira de Sant Blai

Redacció

ños, zonas de comida, actuaciones 
y souvenirs. 
  Además de ser una ventana al 
público de la oferta comercial de 
Albal”, además Puchalt añade que 
“este año también queremos que 
los artistas tan grandes que tene-
mos en Albal tengan su protago-
nismo”. El edil reconoce que “la 
Fira ha ido en crecimiento cons-
tante, y esta es la trayectoria que 
queremos seguir teniendo en los 
próximos años”.
   El próximo viernes 2 de febrero, 
a las 18:30 horas, las Falleras Ma-
yores de Albal, Mireia Fuentes Ba-
dillo y Camila Ramón Quiñonez, 
junto al alcalde, José Miguel Fe-
rris, y la vicealcaldesa, María José 
Hernández, darán el pistoletazo de 
salida a un fin de semana repleto 
de actividades en la que más de 30 
comercios participantes, asocia-
ciones y entidades del municipio, 
mostrarán sus productos y traba-
jos a todos los visitantes, que ade-
más podrán hacer sus compras en 
los puestos de artesanía de la feria 
medieval, que se ubicará en la pla-
za del Jardí. Los visitantes podrán 
reponer fuerzas en los puestos de 
comida que se ubicarán a lo largo 
de todo el recorrido y que ofrece-
rán una variada oferta gastronó-
mica.

Plaza del Jardí
Una Fira en la que, además, podre-
mos disfrutar de actuaciones con 
temática medieval en la plaza del 
Jardí, exhibición de bailes regio-
nales a cargo del Grup de Danses 
d’Albal, ‘La Murta’ y de la música 
de grupos locales, como los ‘Albals’, 
el viernes 2 a las 23 horas, o la del 
joven albalenc, Pablo Verdeguer, 
que recientemente alcanzó la final 
de La Voz de Antena 3, el sábado 3 
a las 23 horas. Los conciertos ten-
drán lugar en el patio del colegio 
de Sant Blai.
   Los amantes del dulce no pueden 
dejar de probar, el brazo de gitano 
gigante que preparará una conoci-
da pastelería local en el mercado 
municipal, donde estará expuesto 
a los ojos ‘golosos’ de todos los cu-
riosos.
  La feria de atracciones, uno de 
los grandes atractivos para los más 
jóvenes, mantendrá su ubicación 
habitual frente al retén de la Poli-

cía Local, en la calle Rei en Jaume I.

Tradiciones locales
La vicealcaldes y concejala de 
fiestas, María José Hernández, 
apuesta por recuperar y proteger 
las tradiciones locales: “Es el pri-
mer año que formamos parte de la 
organización y esperamos, poco a 
poco, ir recuperando tradiciones y 
haciendo de la feria un momento 
único”. La edil, asegura que “la Fira 
de Sant Blai es una de las fechas 
favoritas de muchos vecinos de 
Albal que las disfrutan en familia 
y el pueblo se transforma y se im-
pregna de un ambiente especial”.
En cuanto a los actos religiosos en 
honor al patrón, el sábado 3 de fe-
brero a las 12:30 horas tendrá lu-
gar una eucaristía en la ermita de 
Santa Ana, oficiada por el párroco 
de Albal, Engraci Bataller, y a las 
14:00 horas, la pirotecnia Peñarro-
ja disparará una magnífica mas-
cletá en el replà.
   Los días el 7, 8 y 9 de febrero, en 
la iglesia de Nuestra Señora de los 
Ángeles, tendremos el triduo y al 
finalizar el del día 9, volverá la pól-
vora a las calles del pueblo que se 
teñirán de luz y color con la ‘Pas-
sejà dels Coeters’, desde el princi-
pio de la calle de Santa Ana hasta 
iglesia de San Carlos.
  El sábado 10, a las 18 horas, el 
Grup de Danses d’Albal, ‘La Murta’, 
realizará un pasacalle, que partirá 
de la Torre Mora hasta la plaza del 
Santísimo, donde dará comienzo 
la Dansà hasta plaza de la iglesia 
de Nuestra Señora de los Ángeles, 
lugar en el que se bailará el fan-
dango final. Para acabar, todos los 
grupos participantes, bailaran el 
bolero d’Albal.
  Los actos en conmemoración del 
Santo finalizarán el domingo 11, 
con la tradicional Romería a Sant 
Blai, que recorrerá las principa-
les calles de la localidad, desde la 
iglesia de San Carlos hasta la Ermi-
ta de Santa Ana, donde posterior-
mente se llevará a cabo una misa 
cantada por la Coral Polifónica de 
Santa Ana, y al acabar, todo aquel 
que lo desee, podrá participar en 
el certamen de paellas en el Replà.
Dos semanas con mucha oferta, 
cultural, gastronómica y de ocio 
en Albal para celebrar la XXI Fira 
de Sant Blai.
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SE DESTINARÁN MÁS DE SEIS MILLONES Y MEDIO DE EUROS A AYUDAS PARA FAVORECER ESTOS ESPACIOS 
RESIDENCIALES COMUNES PERO CON VIVIENDAS INDEPENDIENTES

La Generalitat fomentará los alojamientos 
‘cohousing’ para personas mayores

La Generalitat Valenciana, a 
través de la Conselleria de 
Servicios Sociales, Igualdad 

y Vivienda, convocará este año 
ayudas por valor de 6.540.000 eu-
ros para el fomento de alojamien-
tos y viviendas de la modalidad 
‘cohousing’ para personas mayo-
res. 
  La iniciativa responde a la estra-
tegia de la Generalitat de facilitar 
el acceso a la vivienda y contribuir 
a la creación de un mercado del 
alquiler más amplio mediante la 
concesión de subvenciones, com-
plementarias a las del Ministerio, 
a personas usuarias mayores de 
65 años que se encuentren en de-
terminadas circunstancias de vul-
nerabilidad.
  Estas ayudas están reguladas por 
el Plan Estatal para el acceso a la 
Vivienda 2022-2025, que incluye 
el programa de alojamientos tem-
porales, a través de ‘cohousing’, 
con el objetivo de incrementar la 
oferta de vivienda en alquiler ase-
quible o social, tanto en entornos 
urbanos como en rurales.
Con el fin de instrumentar estas 
ayudas, la Conselleria de Servicios 
Sociales, Igualdad y Vivienda ha 
iniciado ya el procedimiento para 
la aprobación de las bases regu-
ladoras y la propia convocatoria, 
que está prevista para este año. 
La cuantía total máxima de estas 
ayudas para el ejercicio de 2024 
será de 6.540.000 euros, de los que 
4.360.000 corresponden a la apor-
tación del Ministerio de Vivienda 
y 2.180.000 a la Generalitat, y ten-
drán carácter de gasto plurianual.

Concurrencia competitiva
El procedimiento de concesión 
de estas subvenciones será el de 
concurrencia competitiva y po-

drán beneficiarse y, por tanto, 
ser solicitantes de las ayudas, las 
personas físicas mayores de edad; 
las administraciones públicas, 
los organismos públicos y demás 
entidades de derecho público y 
privado, así como las empresas 
públicas, privadas y público-pri-
vadas.
También podrán acceder a las 
subvenciones las fundaciones, las 
empresas de economía social y 
sus asociaciones, las cooperativas, 
incluidas las de autopromoción o 
autoconstrucción, las organiza-
ciones no gubernamentales y las 
asociaciones declaradas de utili-
dad pública y entidades sin ánimo 
de lucro. 
Las ayudas se destinarán a la crea-
ción de unidades residenciales 
tipo ‘cohousing’ de nueva cons-
trucción o rehabilitadas. Los pro-
motores de dichas actuaciones 
podrán recibir hasta el 75 % de 
la inversión, 630 euros por metro 
cuadrado o 75.000 euros por uni-
dad residencial, entre las ayudas 
procedentes del Ministerio y de la 
Generaliat. 

Modalidad de convivencia
La modalidad residencial tipo ‘co-
housing’ hace referencia a un mo-
delo de convivencia en el que sus 
integrantes comparten espacios 
comunes, pero tienen al mismo 
tiempo alojamientos o viviendas 
totalmente independientes en los 
que es posible tener una privaci-
dad total.
  Por tanto, las residencias que 
optarán a estas ayudas deben ser 
coherentes con el concepto de 
‘cohousing’ y tener, como míni-
mo, un 10% de la superficie de es-
pacios comunes de interrelación, 
calificación energética A, ser ac-
cesibles, y cederse en uso o alqui-

Redacción

El equipo de Antón Autocenter, 
histórico taller integral de Valen-
cia ha inaugurado en Xirivella 
unas nuevas y modernas instala-
ciones dedicadas en exclusiva a la 
reparación de carrocería. La nue-
va sede permitirá al equipo de An-
tón Autocenter mejorar y ampliar 
el servicio que les ha convertido 
en una referencia para clientes 
particulares y corporativos duran-
te generaciones. 
  La alcaldesa de Xirivella ha sido la 
encargada de inaugurar el nuevo 
taller quien celebra que grandes 
empresas como esta se decanten 
por el polígono local. “Estoy se-
gura de que esta nueva apertura 
atraerá nuevos negocios y fortale-
cerá nuestra posición en el pano-
rama industrial regional”.
  Según la edil, “este polígono tiene 
una proyección de futuro extraor-
dinaria y se encuentra estratégi-
camente bien posicionado cerca 
de importantes vías y del corredor 
mediterráneo”. Es por ello que este 
equipo de gobierno, liderado por 
Bartual, apuesta por el desarrollo 
de esta zona industrial. “Vamos a 
poner nuestro empreño para re-
forzar de forma inminente la se-
guridad de estas calles y adecuar 
los accesos como las primeras 
medidas que ya hemos puesto en 
marcha”.
  En el caso de hoy, estas instala-
ciones punteras, con una exten-
sión de 1.800 metros cuadrados, 
son un testimonio del compro-
miso de Antón Autocenter con la 
excelencia y la innovación. Equi-
padas con la última tecnología, 
contarán con un equipo de pro-
fesionales altamente cualificados, 
dedicados a brindar un servicio 
de calidad en el ámbito de la re-
paración de carrocerías. Además, 
es alentador ver el compromiso de 
Antón Autocenter con la eficiencia 
y el medioambiente, algo que va-
loramos enormemente. 
   La apertura de estas instalacio-
nes “no solo representa un paso 
importante para Antón Autocen-
ter, sino también para el desarro-
llo económico y la prosperidad de 
Xirivella”. 

XIRIVELLA

EL TALLER ANTÓN 
AUTOCENTER INSTALA 
SU NUEVA SEDE EN EL 
POLÍGONO INDUSTRIAL 

EN LOS TALLERES DE EMPLEO HABRÁ 30 PARTICIPANTES, DISTRIBUIDOS EN 3 GRUPOS DE 10 PERSONAS

El concejal de Economía, 
Ocupación y Comercio, 
José Antonio Redondo, y el 

Primer teniente de Alcaldía, Vi-
cent Císcar, han visitado las insta-
laciones del Centro Ocupacional 
Municipal donde se imparten los 
talleres de Atención sociosani-
taria a personas en domicilio, 
Operaciones auxiliares de servi-
cios administrativos y generales y 
Confección y publicación de pági-
nas web. 

Además de dar la bienvenida al 
alumnado, han recordado que el 
Centro ocupacional está crecien-
do para ofrecer formación tanto 
para desempleados como para 
ofrecer talleres de empleo como 
los que acaban de comenzar. Des-
de el Ayuntamiento se impulsan 
herramientas para ayudar a nues-
tros vecinos y vecinas a formarse, 
reciclarse o encontrar empleo y, 
para ello, el centro Ocupacional 
busca inversión y subvenciones.

El Centro Ocupacional destina 798.721 euros 
a los talleres de empleo Paiporta Avanza

Redacción

Asistentes al taller de empleo Paiporta

Viviendas de ‘cohousing’ en Picanya (T. L.).
larse a unidades de convivencia 
formadas por personas de, al me-
nos, 65 años que, en conjunto, no 
cobren más de 5 veces el valor del 
IPREM, durante un plazo mínimo 
de 20 años. 
   El precio del alquiler o de la ce-
sión en uso de las unidades resi-
denciales será proporcional a su 
superficie útil y no podrá superar 
el importe de 7,50 euros mensua-
les por metro cuadrado de super-
ficie útil de unidades residencia-
les.
Para la concesión se tendrán en 
cuenta criterios de selección ob-
jetivos: necesidad de vivienda del 
municipio, riesgo de despobla-
ción, porcentaje de unidades re-
sidenciales accesibles, porcentaje 
de viviendas de protección públi-
ca, incremento del plazo mínimo 
de 20 años de cesión en uso o al-

quiler, propuestas innovadoras y 
madurez de la propuesta.

Municipios pioneros
En L’Horta, Picanya y Moncada 
fueron municipios pioneros en 
implantar esta modalidad resi-
dencial de ‘cohousing’, ya que se 
beneficiaron de un plan que eje-
cutó en 2009 la Generalitat Valen-
ciana, a través del Instituto Valen-
ciano de la Vivienda, SA (IVVSA), 
por el que se construyeron 31 vi-
viendas de este tipo en Picanya y 
40 en Moncada. En el caso de Pi-
canya, se trata de viviendas inde-
pendientes en planta baja, de 48 
m² útiles, ubicadas en un recinto 
privado que dispone de espacios 
y edificios comunitarios, todo 
ello construido en una superficie 
de 9.000 m² que cedió el Ayunta-
miento.
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El TAMA arranca 2024 amb el teatre 
textual i multidisciplinari del cicle 
‘Intimíssim’

El fred de l’hivern es pot 
combatre a Aldaia amb la 
seua proposta escènica, 

amb la proximitat i les emocions 
que proporciona el teatre. Així, 
la programació del TAMA del 
primer trimestre de 2024 arranca 
amb la novena edició del Cicle 
de Teatre «Intimíssim». Els dies 
19 i 26 de gener i 2 i 9 de febrer, es 
posen en escena sis espectacles 
originals de teatre textual i mul-
tidisciplinari on actrius, actors 

i públic assistent comparteixen 
l’escenari. En «Intimíssim» el pú-
blic assegut a l’escenari participa 
com a subjecte actiu amb els i 
les intèrprets, generant així una 
complicitat, un diàleg estret i 
una vivència molt particular amb 
els professionals de l’escena.
  El 19 de gener va rebre a l’actriu 
aldaiera i pallassa, María An-
drés, amb el seu darrer espec-
tacle “Límit”. Un clown gestual 
i poesia, un joc al límit de ser o 
d’estampar-se. Seguidament, 

el dia 26, el grup “Va de dones” 
va interpretar l’obra del mateix 
nom. Un espectacle de música 
tradicional valenciana feta per 
dones amb una trajectòria de 
més de 30 anys on s’apleguen no-
tes del Cant d’Estil Valencià amb 
seguidilles, jotes i fandangos.
  Arribat febrer, el dia 2, tindrem 
la tercera funció del «Intimís-
sim» amb tres obres consecuti-
ves de companyies valencianes 
estrenades per Via Escènica de 
Russafa Escènica Festival 2023. 

Redacció

El cantant de Huelva Sergio 
Contreras actuarà pròxim 
23 de febrer en el munici-

pi valencià d’Aldaia. Serà en el 
TAMA -Teatre Auditori Municipal 
d’Aldaia-, on oferirà un concert 
en directe amb els seus temes més 
coneguts d’inspiració electro-lla-
tina i reggaetonera, sense renun-
ciar al flamenc del seu Andalusia 
natal, ni a l’hip hop ni a les seues 
lletres més compromeses.

Composició
Sergio Contreras, amb la seua 
simpatia i veu melòdica, ha cap-
tivat al públic jove i adult. Els 
seus coneixements com a locutor, 
després del seu pas per emissores 
com a Cadena Dial o Cadena SER, 
unit als seus coneixements tant 
en la tècnica com en el desenvo-
lupament de la composició i gra-
vació musical, van fer que l’any 
2004 gravara ‘Asere’, el seu primer 
projecte musical, aconseguint un 

gran èxit gràcies a la seua difusió 
per internet.
  Posteriorment va llançar el seu 
primer àlbum, ‘De luz y de sal’, del 
qual es van extraure singles com 
a ‘Llena de luz y de sal’, ‘Tus oji-
tos negros’ o ‘Yo no quise’, tema 
fusionat amb el reggaetón que 
va crear un fenomen especial en-
tre els joves, convertint-se en un 
tema revelació de la temporada 
estiuenca. Poc després va traure 
‘El espejo’, amb el qual va obtin-
dre un Disc d’Or i amb el qual va 
realitzar més de 90 concerts per 
tot el territori espanyol.

Carrera discogràfica
La seua carrera discogràfica ha si-
gut com una escala musical con-
tínuament ascendent. En 2007 va 
traure un altre nou disc, el tercer, 
amb el seu mateix nom ‘Sergio 
Contreras’. En 2008 va presentar 
‘La transparencia de un alma’ 
i en 2009 ‘Equilibrio’, on desta-

ca la famosa cançó ‘Anocheció’ 
que va aconseguir posar-se en 
els primers llocs de les llistes de 
les millors emissores nacionals 
i regionals. En 2011, va traure 
el seu cinqué disc ‘Puño y co-
razón’ en el qual destaquen les 
col·laboracions amb grans rostres 
com Nolasco, Fernando Caro, Fe-
lipe Conde i Priscil·la Due, entre 
altres. En 2013 trau #AmorAdic-
ción, un disc al qual va definir 
com “el més variat de tots, amb 
sentimentals i emocionants lle-
tres’, i en 2016 ‘Siente’.

Artista amb carisma
Els que coneixen a Sergio reco-
neixen en ell una persona plena 
d’art, talent, carisma, ímpetu i 
molt constant i involucrat en el 
seu treball. 
  Un artista sòlid que el pròxim 23 
de febrer bolcarà tot el seu talent 
musical a Aldaia davant un públic 
entregat.

Sergio Contreras, en concert a Aldaia

Redacció

TAMA en Aldaia

Primerament “Holocausto” de la 
companyia Restaurante Hassan 
resident a Foios, una propos-
ta teatral performativa que ens 
parla d’Alicia La Lagarta amb el 
seu monstre. Seguim amb “Ma-
tERial” de Teatro de los Chinos, 
companyia resident a Catarroja 
que interpreta una peça mul-
tidisciplinària nascuda d’idees 
escèniques que es quedaren pel 
camí. I acabem amb “L’última 
i mon anem” de Marxa Maxo, 
companyia resident a Aldaia 
gràcies al programa Via Escè-
nica i a l’Ajuntament. Una peça 
curta que transita pels tretze 
cossos pictòrics de l’Últim So-

par de Leonardo da Vinci des 
de diferents pistes de so. Fina-
litza «Intimíssim» el dia 9 amb 
“Cinc minuts” de la companyia 
Alarcón&Cornelles. La senyo-
ra Mompó passa els seus últims 
dies en una residència on ix a 
passejar pels jardins per a tro-
bar-se amb Rosa. L’aparició d’un 
Àngel, un home vestit d’infermer 
que s’assembla molt al seu fill, 
farà que tot es precipite.

Música 
Com diu el refrany “Febrer té bon 
alé” i al TAMA no li falta energia. 
El dia 16 gaudirem de l’obra tea-

tral “El moble” d’Albena Teatre, 
una comèdia amb pinzellades 
dramàtiques amb versió valen-
ciana del dramaturg i actor al-
daier Juli Disla. Un moble barat, 
contraxapat i difícil de muntar 
és el pretext per a submergir-
nos en els més íntims conflictes 
d’una parella de poc més de 40 
anys que es troba a la vora de 
l’abisme. Contat així podria sem-
blar un drama, res més lluny de 
la realitat. Aquesta obra ha rebut 
el Premi TOC de Teatre a Millor 
Espectacle (El Puig 2023).

Finalment, el 23 de febrer ac-
tuarà el cantant Sergio Contreras 
(Huelva) que en oferirà en con-
cert els seus temes més coneguts 
d’inspiració electrollatina i reg-
gaetonera, sense renunciar al fla-
menc, ni al hip hop, ni a les sues 
lletres més compromeses.

Humor, cinema i improvisació
Març comença amb l’humor 
“gamberro”, polític i crític de Xavi 
Castillo que porta al TAMA “Spoi-
ler”. Un show “palomitero” que fa 
un homenatge al món del cine-
ma on es donen cita pel·lícules 
d’infància, grans clàssics de la 
ciència-ficció, terror, comèdia, 
grans directors, bandes sonores, 
actors i actrius de llegenda.
  Per altra banda, el Teatre del 
mercat acollirà el dia 9 de març la 
XIX Lliga d’Improvisació’24, or-
ganitzada pel col·lectiu IMPROU 
amb la col·laboració de l’Escola 
Municipal de Teatre d’Aldaia 
(EMTA), amb il·luminació es-
pectacular a càrrec de l’equip 
tècnic del TAMA. Un encontre 
d’emocions i moltes sorpreses.

EL MOBLE, DE JULI DISLA, ‘SPOILER’, DE XAVI CASTILLO I EL CONCERT DE SERGIO 
CONTRERAS, COMPLETEN UNA PROGRAMACIÓ ESTIMULANT DE GRAN QUALITAT 

ESCÈNICA

El Teatre del Mercat 
acollirà el dia 9 de 
març la XIX Lliga 
d’Improvisació’24

EL CANTANT DE HUELVA OFERIRÀ UN CONCERT EN DIRECTE AMB 
ELS SEUS TEMES MÉS CONEGUTS
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LA POLICIA LOCAL HA MULTAT A CINC PERSONES, A LES QUALS
HA SORPRÉS REALITZANT ABOCAMENTS

Aldaia multa amb 750 euros tirar 
trastos o enderrocs en el terme 

municipal

La Policia Local d’Aldaia ja ha 
multat a cinc persones a les 
quals ha sorprés in fraganti 

realitzant abocaments en diversos 
punts de la localitat i, en tots els 
casos, les sancions han ascendit a 
750 euros.
  Des de la Policia Local expliquen 
que “s’ha reforçat la vigilància en 
tot el municipi” per a localitzar a 
aquelles persones que realitzen 
abocaments en la via pública, ti-
ren trastos sense autorització als 
carrers o depositen enderrocs en 
camps o terrenys del terme, ac-

cions totes elles que no estan per-
meses en la normativa municipal 
i que acaben perjudicant a tots els 
veïns i veïnes.
  En esta línia, fonts municipals 
recorden a la ciutadania que si 
qualsevol veí o veïna necessita 
tirar trastos o ensers, pot avisar 
al telèfon gratuït 900 102 906 i in-
dicar el lloc on els depositarà els 
dimecres entre les 21.00 h i les 
00.00 h i els serveis municipals 
passaran a recollir-los. Si es trac-
ta d’enderrocs o grans quantitats 
de desfets -insistixen- tenen a la 

seua disposició l’Ecoparc Aldaia-
Alaquàs al c/Aladrers s/n (polígon 
Bovalar, Alaquàs), de dilluns a di-
vendres de 8.00 h a 21.00 h, dissa-
btes i diumenges de 9.00 h a 14.00 
h, en el telèfon 96 353 37 90.

Ciutadania
Així mateix, des de l’Ajuntament 
volen “agrair encaridament” a 
la immensa majoria de la ciuta-
dania “que sí que compleix amb 
l’ordenança i que col·labora per a 
mantindre Aldaia més neta i cui-
dada”.

Ajuntament

José Martínez, nou president del Consorci Esports Horta

Redacció

El Consorci d’Esports de 
l’Horta ha renovat la seua 
presidència i direcció tèc-

nica en el seu últim ple celebrat a 
Torrent, y ha nomenat al regidor 
d’Esports d’Aldaia, José Martínez 
Luna, com a nou president per 
unanimitat de tots els represen-
tants. 
  De la mateixa manera, la nova 
secretària del Consorci és Am-
paro Expósito, i Jaime Herrero va 
quedar nomenat com a nou di-
rector tècnic.

  El Consorci Esports Horta va 
nàixer amb l’objectiu de fomen-
tar projectes esportius nous i 
alternatius, amb la finalitat de 
gestionar més eficientement els 
recursos econòmics, esportius i 
humans que fomenten els hàbits 
saludables i les relacions socials 
en les poblacions veïnes.
  Així, 16 ajuntaments de l’Horta i 
voltants es reuneixen de manera 
semestral per a l’organització de 
trobades comarcals, campionats, 
voltes a peu o rutes i lligues in-
termunicipals. El nou president 
i regidor a Aldaia, assegura que 

accepta el nou repte “amb il·lusió 
de seguir en el camí d’apropar 
l’esport a tots els veïns i veïnes de 
la comarca, com una eina per a 
millorar la qualitat de vida de les 
persones”.
  Després de 20 anys de trajec-
tòria, es va crear una entitat amb 
personalitat jurídica pròpia ca-
paç de desenvolupar iniciatives 
conjuntes en matèria d’esport. I 
així es van sumar els ajuntaments 
d’Alaquàs, Albalat, Alcàsser, Al-
daia, Almussafes, Catarroja, Ma-
nises, Massanassa, Paiporta, Pa-
terna, Picanya, Quart de Poblet, 

Silla, Torrent, Xirivella i la Man-
comunitat del Barri de Crist.

Xarxa
Des de la seua creació, i com 
marquen els seus estatuts, el 
compromís és “promoure la 
constitució d’una xarxa de re-
cursos d’informació i participa-
ció” en matèria d’esports i dur 
a terme la seua gestió”, així com 
l’organització de cursos de forma-
ció, jornades de treball, congres-
sos tècnics o debats sobre temes 
relatius a l’esport en el nostre te-
rritori.

ENTITAT, AMB PERSONALITAT JURÍDICA PRÒPIA, ÉS CAPAÇ DE PORTAR A CAP INICIATIVES CONJUNTES EN MATÈRIA D’ESPORT
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L‘ anunci de l’aprovació de 
l’ampliació nord del Port 
de València suposa un gran 

impuls per al projecte del Parc 
Empresarial Pont dels Cavalls 
d’Aldaia.  La nova fase de la zona 
portuària suposaràmés de 660 
milions d’euros en obra pública 
als quals se’ls sumarà la inversió 
privada, arribant a un total d’uns 
1.500 milions d’euros, cosa que 
“s’espera” que contribuirà de ma-
nera notable a la dinamització i el 
creixement de l´economia de tota 
l´àrea metropolitana de Valèn-
cia, amb el nou Parc Empresarial 
d´Aldaia com un dels centres em-
presarials de referència al costat 
del Parc Sagunt.
  L‘alcalde d’Aldaia, Guillermo Lu-
ján, es mostra “convençut” que 
“l’ampliació “contribuirà a enfor-

tir el teixit econòmic i empresarial 
d’Aldaia i de tota l’àrea metropo-
litana de València, i que suposarà 
la creació de nous llocs de treball”. 
Això -continua Luján- suposarà 
un pol d’atracció de noves inver-
sions i de generació de sinergies i 
oportunitats d’expansió econòmi-
ca per l’ entorn, i en concret també 
per el futur Parc Empresarial Pont 
dels Cavalls d’Aldaia, un Parc Co-
marcal d’Innovació que naix amb 
la vocació d’acollir projectes em-
presarials amb un alt valor afegit”.

Projecte
L’anomenada ampliació nord su-
posa la construcció d’una nova 
terminal pública de contenidors, 
que estarà operada per la naviliera 
MSC, i que tindrà un cost total de 
més de 1.600 milions d’euros entre 
inversió pública.

Luján: L’ampliació del Port 
augmentarà el potencial del 
Parc Empresarial d’Aldaia

Redacció

Terrenys del polígon

José Martínez
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EL PLE DE GENER APROVARÀ UN PLA QUE PREMIARÀ LES INICIATIVES 
ARRISCADES I NOVES QUE TRANSFORMEN ELS MUNICIPIS 

El Pla d’Inversions de la Diputació de 
València repartirà 13,8 milions d’euros 
més entre els municipis de l’Horta

Tots els municipis de l’Horta 
Nord i l’Horta Sud han vist 
incrementada la seua as-

signació amb el nou Pla Obert 
d’Inversions de la Diputació de 
València. En concret, 22 ajun-
taments de l’Horta Nord, tots 
menys Paterna per la seua condi-
ció de gran ciutat, rebran en el seu 
conjunt 36.751.354 euros en els 
pròxims quatre anys, 6,6 milions 
més que en el període 2019-23, 
mentre que els 19 consistoris de 
l’Horta Sud, tots menys Torrent, 

que igual que Paterna tindrà altres 
línies d’inversió, disposaran de 
39.429.564 euros, 7,2 milions més 
que en la passada legislatura.
  Totes les comarques valencianes 
han vist incrementada de mane-
ra considerable l’assignació del 
nou Pla Obert d’Inversions de la 
Diputació de València, el major 
programa inversor en la història 
de la corporació provincial amb 
una partida de 350 milions d’euros 
a quatre anys. Precisament la pla-
nificació quadriennal és una de les 

principals novetats d’un pla que 
pretén “facilitar el procés als ajun-
taments, que podran presentar els 
seus projectes en qualsevol mo-
ment, sense pressions, i disposa-
ran del temps suficient per a exe-
cutar les obres i que els diners es 
queden als pobles”, destaca la vice-
presidenta primera i responsable 
de Cooperació, Natàlia Enguix.

Xifres
Les xifres del Pla Obert 
d’Inversions, comunicades a cada 

alcalde i alcaldessa el passat 5 de 
gener, tal com va avançar la vice-
presidenta Enguix en la presen-
tació del pla, confirmen que 257 
de 264 ajuntaments rebran més 
diners amb el Pla Obert, mentre 
que els set restants disposaran 
d’inversions complementàries al 
llarg de la legislatura perquè pu-
guen igualment incrementar els 
seus recursos. “La resposta ha si-
gut molt positiva per part dels al-
caldes i alcaldesses, que valoren 
sobretot la implicació de la Dipu-
tació per a facilitar el procediment 
i agilitzar els projectes”, assegura la 
vicepresidenta.
  En paraules d’Enguix, “queda 
acreditat l’esforç inversor i que 
els ajuntaments disposaran de 
més recursos econòmics, però no 
volem que este siga un pla sol de 
titulars amb una pluja de milions 
per als pobles, sinó que els projec-
tes es plasmen en millores reals 
per als municipis i que siga també 
un pla de valors, que incentivarà 
la responsabilitat dels alcaldes 
en actuacions relacionades amb 
l’aigua, els espais verds i infantils, 
les infraestructures esportives o 
l’urbanisme amb perspectiva de 
gènere, i reconeixerà les bones 
pràctiques dels ajuntaments i les 
iniciatives noves que transformen 
els nostres municipis”.

Repartiment per municipis
L’assignació del nou pla 
d’inversions de la Diputació que 
dirigix Vicent Mompó creix expo-
nencialment en tots els municipis 
de l’Horta. En el cas de l’Horta 
Nord, destaquen els 478.000 euros 
de més que rebrà Puçol (2.223.361 
euros); i els 447.000 euros més 

per a Burjassot (2.536.611 euros). 
A més, altres 10 municipis dis-
posaran de més de 300.000 euros 
addicionals, en concret més de 
370.000 euros per a Montcada 
(2.236.697 euros); Tavernes Blan-
ques (1.748.798 euros); El Puig 
(1.730.561 euros); i Massamagrell 
(2.048.453 euros).
  A l’Horta Sud, els principals in-
crements es donen a Catarroja, 
amb 555.000 euros més i 2.387.487 
euros d’assignació; a Manises, 
amb 550.000 euros més i una as-
signació de 2.444.284 euros; i a 
Mislata, amb 506.000 euros més 
i una assignació de 2.719.769 eu-
ros. A més, Silla i Albal se sitúen 
en els 500.000 euros d’augment 
i Paiporta, Picassent, Alaquàs i 
Massanassa superen àmpliament 
els 400.000 euros de més respecte 
el període 2019-23. Per part seua, 
Llocnou de la Corona, amb un di-
ferencial de 21.000 euros, és l’únic 
municipi que rep menys en este 
pla, que es compensaran amb al-
tres línies d’inversió.

Fórmules
La vicepresidenta Enguix afig que 
les modulacions en les fórmules 
de repartiment “sempre generen 
canvis puntuals en l’assignació als 
municipis, però esta vegada ha si-
gut a l’alça per a tots, com no po-
dia ser d’una altra forma quan s’ha 
incrementat la dotació del pla en 
60 milions d’euros”. “En esta oca-
sió ha prevalgut més la població 
que el territori, en coherència amb 
el que els valencians reclamen al 
sistema de finançament estatal, 
que ens infrafinança al no tindre 
en compte la població”, conclou la 
responsable provincial.

President i vicepresidenta de la Diputació de València

Benetússer trasllada a l’ATMV 
les deficiències de freqüències 

L’alcaldessa de Benetús-
ser Eva Sanz i la regidora 
d’Urbanisme Livia Guillem 

s’han reunit amb la directora de 
l’Autoritat del Transport Metro-
polità de València María de la 
Mar Martínez per a traslladar-li 
les mancances tant en freqüència 
de pas com en accessibilitat en el 
servici de Metrobús al seu pas per 
la localitat.
  Durant la reunió, tant Sanz com 
Guillem van presentar a la direc-
tora de l’ATMV les reivindicacions 
específiques de la ciutadania 
de Benetússer que són usuaris i 
usuàries de les línies de Metrobús. 

En concret, es van traslladar les 
queixes rebudes per l’ajuntament 
per la falta de freqüències i les di-
ficultats de les persones amb mo-
bilitat reduïda de poder utilitzar 
el servici per les contínues avaries 
en els autobusos que impedixen 
utilitzar els dispositius com a 
rampes d’accés per a cadires de 
rodes.   Per part seua, Martínez 
ha comunicat a l’alcaldessa i a la 
regidora que la nova licitació per 
al nou contracte de les línies que 
transcorren per Benetússer està a 
punt de finalitzar i que en poques 
setmanes el contracte estarà adju-
dicat.

Redacció

Catarroja té un nou pressu-
post per a 2024. En el Ple 
Ordinari celebrat ahir di-

jous 25 de gener es va aprovar, 
amb els vots a favor de l’equip 
de govern, els pressupostos per 
al pròxim exercici, on la ciutat 
comptarà amb prop de 24 milions 
d’euros, la qual cosa suposa un in-
crement del 2,34% respecte a 2023.
  El govern municipal manté els 
impostos congelats i aposta per 
un pressupost de marcat caràcter 
social, que posa en el centre de la 
gestió a les persones, i que a més 
permetrà establir les bases per al 
creixement i el desenvolupament 
de Catarroja.
  “Som un govern eficient i res-
ponsable que gestiona de mane-
ra rigorosa els recursos públics. 
La gestió realitzada des de l’àrea 
econòmica ha fet que es passe 
d’un deute heretat de 14 milions 
l’any 2015 als 2 milions d’euros 
actuals. Així mateix, el termini mi-

tjà de pagament a proveïdors de 
l’ajuntament se situa en 6,82 dies”, 
ha afirmat l’alcaldessa de Catarro-
ja, Lorena Silvent.

Augments
En el pressupost de 2024 s’ha aug-
mentat la quantia econòmica en 
àrees que l’equip de govern consi-
dera prioritàries. Així, per a aquest 
exercici destaca l’increment de la 
partida dedicada a Benestar Co-
munitari, que augmenta un 17% 
i passa a una quantia de més de 
2,3 milions d’euros; la de Serveis 
Socials i Promoció Social, amb 
una partida superior als 2 milions 
d’euros i un augment de 10% res-
pecte a l’exercici passat i de Cul-
tura amb una xifra superior als 1,8 
milions d’euros i un augment del 
9%.

Foment del sector econòmic
Per al present exercici, l’ajuntament 
aposta per l’increment de recursos 
destinats a actuacions de caràcter 

econòmic. Destaca el capítol dedi-
cat a Comerç, Turisme i Pimes que 
augmenta un 39%.

Projectes
Es durà a terme l’execució de les 
obres de rehabilitació de l’espai 
municipal ‘Espai Barraques’, que 
ja estan adjudicades per una xifra 
superior a 1 milió d’euros-
 També s’actuarà en el condiciona-
ment i millora de la sala fitness del 
pavelló municipal, que inclourà 
la renovació dels equipaments i 
maquinàries esportives, del sòl 
de la sala fitness, així com de les 4 
sales multiús. També es procedirà 
per l’eficiència energètica amb la 
renovació de la il·luminació, que 
passarà a ser LED. Aquesta ac-
tuació comptarà amb un import 
superior als 295.000 euros. Així 
mateix, es remodelarà de la plaça 
Major, a més, l’Ajuntament ha ad-
judicat l’obra de la connexió ciclis-
ta que transcorre pel barranc de 
Xiva.

Catarroja aprova un pressupost de 23,8 
milions d’euros amb caràcter social

Redacció

Alcaldessa, regidora i responsable d’AMTV
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ELS COMPTES MUNICIPALS D’ENGUANY SÓN DE 
5.675.950,50 EUROS 

Museros aprova el seu 
pressupost anual per a 
2024

Redacción

En este últim any, Paterna ha de-
mostrat que és una ciutat cada 
vegada més sostenible gràcies al 
compromís i la sensibilització que 
els seus veïns i veïnes han mostrat 
en la retirada i adequat depòsit de 
mobles i estris durant el 2023.
  De fet, l’Ajuntament de Paterna, 
a través del Servici Municipal de 
Recollida de Mobles i Estris, ha 
recollit unes 914 tones de mobles 
i estris durant l’any passat, una 
“dada significativa” que eviden-
cia la major conscienciació que 
tenen els paterneros i les pater-
neras a l’hora de reciclar i desfer-
se correctament de pertinences 
voluminoses en disminuir en 70 
tones la quantitat de mobles i es-
tris depositats respecte al 2022, la 
qual cosa repercutix en un millor 
i major manteniment de la neteja 
de la ciutat.
  Referent a això, Vicente Sánchez 
ha subratllat que els mesos d’estiu, 
juliol, agost i setembre, continuen 
sent els de major volum de recolli-
da d’esta mena d’objectes.
  Així mateix, ha puntualitzat que 
“gràcies a les campanyes munici-
pals de sensibilització i informació 
que duem a terme sobre el servici 
estem fomentant entre la ciuta-
dania un reciclatge més ordenat, 
selectiu i responsable que ens per-
met fer de Paterna una ciutat més 
cuidada, més neta, més amable i 
més saludable”. 
  En este sentit, Sánchez ha afe-
git que “encara que continuarem 
educant i sensibilitzant en soste-
nibilitat i bons hàbits de reciclat-
ge, la ciutadania *paternera i, es-
pecialment, els més xicotets estan 
cada vegada més conscienciats i 
compromesos amb el medi am-
bient”.
  A més, el regidor ha recordat que 
per a continuar mantenint una Pa-
terna neta i cuidada, és imprescin-
dible fer ús del Servici Municipal 
de Recollida de Mobles i Estris, 
que funciona de dilluns a dissab-
te en tots els barris de la localitat 
i a domicili de manera gratuïta, i 
recull aquells objectes que no po-
den, ni han de ser depositats en els 
contenidors tradicionals. 

PATERNA

MAJOR CONSCIENCIACIÓ 
A PATERNA SOBRE EL 
CORRECTE DEPÒSIT DE 
MOBLES I TRASTOS, QUE 
DISMINUÏX A LES 914 TONES 
A L’ANY

LA CELEBRACIÓ COMPTA AMB EL RECONEIXEMENT DE FESTA D’INTERÉS TURÍSTIC LOCAL

Rafelbunyol va celebrar per 
primera vegada la seua 
festa  amb més tradició 

i més arrelada amb el títol de 
Festa d’Interés Turístic Local. 
  La pluja de divendres no va 
aconseguir entelar la festa i en-
cara que els actes es van ha-
ver d’ajornar-se, el divendres 
va brillar en gran amb la coetà. 
  El dissabte van tindre lloc les 
tradicionals calderes, una jor-
nada per a gaudir de la gastro-
nomia amb el plat típic del mu-
nicipi: l’arròs amb fesols i naps. 
A més, els xicotets i xicote-
tes de la casa aprofitaren per 

a arreplegar llepolies mentre 
es divertien amb les cucanyes.  
  Per finalitzar la jornada, i perque 
no es va poder fer divendres, va 
tindre lloc el correfocs i la cremà. 
Un altre dels moments més im-
portant de les festes en honor al 
patró, la benedicció dels animals, 
va apropar a centenars de masco-
tes amb les seues millors gales a 
les portes de l’Ajuntament a visitar 
al seu patró. 
    Un acte que va concentrar a 
multitud de veïns i veïnes de Rafe-
lbunyol, així com visitants i que va 
posar fi a la programació de Sant 
Antoni.

La tradició torna un any més a Rafelbunyol

Redacció

Foguera

CalderesFoc i tradició a Rafelbunyol

En el ple realitzat el dijous 25 
de gener en el saló de plens 
de l’Ajuntament de Museros, 

la corporació municipal va proce-
dir a la votació per a l’aprovació, o 
no, del pressupost anual per a este 
any 2024.
  Els comptes, anuals, van ser 
aprovades amb el vot a favor dels 
set regidors que formen el govern 
municipal (sis del PSPV-PSOE i un 
d’EUPV), l’abstenció dels dos edils 
Compromís i el vot en contra del 
PP, que compta amb 4 regidors i 
regidores en el ple.
 Un dels objectius princi-
pals d’estos comptes és la de 
l’actualització d’una ‘obsoleta’ 
*RPT (Relació de Llocs de treball) 
on “tinguen cabuda tots els em-
pleats i empleades públiques i 
acabar amb aquelles desigualtats 
generades i heretades, que existi-
xen entre el personal funcionariat 
i el personal laboral des de fa anys”.

Inversions
Uns altres dels punts forts que te-
nen estos comptes municipals són 
les inversions per a “tindre un po-
ble més accessible, més igualitari i 
sostenible, a més de seguir fomen-

tat i col·laborant amb aquelles 
entitats que formen part del teixit 
associatiu local”.
 Cristina Civera, alcaldessa de 
Museros i regidora d’Hisenda, 
destaca “Si els pressupostos que 
aprovem en anys anteriors van 
constituir sens dubte l’exercici 
pressupostari amb un enfocament 
més social de tots els últims anys 
de l’Ajuntament de Museros, els 
que presentem hui, l’enfocament 
dels presents són la continuïtat i 
la prudència tant a nivell de gestió 
econòmica”

Despeses
Civera, per part seua, també ha 
volgut assenyalar que “No es pot 
augmentar ni millorar els servicis 
públics sense augmentar els in-
gressos o disminuir les despeses. 
És per això, que, mantenint con-
gelats els impostos, i amb la bona 
gestió, en la liquidació del pressu-
post any a any sempre hem tingut 
romanents de tresoreria positius”
 Per a concloure, Civera també 
ha expressat que “esperem que la 
pròxima liquidació del pressupost 
també isca amb romanent de tre-
soreria.

L’ALCALDE TAMBÉ RECORDA QUE “HA SIGUT UN 
IMPOST MOLT CONFLICTIU”

El govern d’Almàssera 
eliminarà l’impost 
municipal de plusvàlua

Redacción

L’Ajuntament d’Almàssera 
es troba en estos moments 
realitzant els últims ajustos 

del pressupost municipal d’este 
any 2024 en el qual es contempla 
l’eliminació de l’impost municipal 
de plusvàlua.
  Es tracta del primer municipi de 
l’Horta Nord que porta en el seu 
projecte de pressupost eliminar 
este impost. D’esta manera els 
veïns i veïnes del municipi no hau-
ran d’abonar cap suma de diners 
a l’Ajuntament a l’hora de vendre, 
donar o heretar un terreny de na-
turalesa urbana.
  Amb esta mesura, l’actual equip 
de govern complix amb un dels 
punts del seu programa electo-

ral la finalitat del qual és alleu-
jar l’economia dels ciutadans 
d’Almàssera.
 L’eliminació d’este impost 
s’efectuarà en el primer trimestre 
del present any al que l’alcalde 
d’Almàssera, Emilio J. Belencoso 
afig que “s’elimina este impost per 
tractar-se d’un tribut injust, ja que 
els propietaris d’estos béns ja han 
pagat durant tota la seua vida i no 
és just que es realitze una càrrega 
impositiva als descendents, fills 
o nets”. Belencoso també recorda 
que “ha sigut un impost molt con-
flictiu, fins i tot el Tribunal Cons-
titucional ha anul·lat determinats 
articles d’este per ser considerats 
confiscatoris”.

Ajuntament d’Almàssera
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EL ATRACTIVO BARRIO DE SAN RAFAEL DE TAVERNES BLANQUES: 
UN PASEO ENTRE CALLES BLANCAS, TEJADOS ROJOS Y PERSIANAS VERDES

Texto y fotos: Redacción

quilidad, parece al menos para los 
de fuera que el tiempo allí está de-
tenido. Casas bajas todas blancas, 
solo con una altura, hace que este 
barrio sea diferente.

Ahora hay poco más de 60 casas, 
pero las casas están por dentro di-
vididas y viven el doble de familias, 
es decir tal como explica una veci-
na “el numero 17 posee dos familias 
es decir dos viviendas, porque las 
casas están construidas separadas 
entre sí. Para que me entiendas está 
en 17 B (bajo) y el 17 (arriba) por lo 
que si hay cerca de 60 casas se debe 
de multiplicar por dos o sea que so-
mos unas 120 familias las que com-
ponemos el barrio.”

Es un barrio pictórico y a la vez mo-

derno, con su cercanía al colegio y 
al centro de Tavernes Blanques. Sus 
calles están perfectamente alinea-
das, limpias y blancas.

Construcción años 50

Debemos meternos muy en la his-
toria para conocer la existencia y 
creación de este barrio y es que en 
1950 un grupo de vecinos, que con-
formaron una cooperativa, presen-
tó un proyecto al Instituto Nacional 
de la Vivienda para hacer un grupo 
de casas.

Hay que señalar que la primera 
conversación de esta creación fue 
en 1946 a través de un trabajador 
de oficinas de Tranvías y ferrocarri-
les. Fue así que la noticia corrió de 

boca en boca. Fue en el 46 cuando 
se aprobó la compra de los terrenos 
y habían alrededor de 250 socios.

La licitación de este proyecto as-
cendió a 6.171.824,76 de las anti-
guas pesetas. Aunque posterior-
mente al ir añadiendo elementos 
nuevos de obra ascendió a dos 
millones de pesetas de más del pre-
supuesto inicial. Se añadieron me-
joras tales como un segundo motor 
elevador de agua y el enrejado de 
plantas bajas entre otros.

El nombre concreto para poder 
presentar el proyecto fue: Coope-
rativa de Viviendas Protegidas San 
Rafael para empleados y obreros 
de la compañía de Tranvías y Fe-
rrocarriles de Valencia. El nombre 

Pertenecer a un barrio o a un 
grupo que nace en un barrio 
de l´Horta es desde siempre 

un privilegio. La mayoría de mu-
nicipios de nuestra zona posee un 
rinconcito que se le conoce como 
“el barrio de…”. En este caso nos va-
mos a centrar en el Barrio-grupo de 
San Rafael de Tavernes Blanques, y 
es que éste ya solo con el nombre 
del municipio hace honor a su idio-
sincrasia.

Son poco más de seis calles to-
das con sus viviendas pintadas de 
blanco, hacen sin querer un paseo 
tranquilo dentro de la rapidez de 
los municipios y en este caso de la 
cercanía a la ciudad de Valencia.

Un paseo por este barrio da tran-

de historia

de Rafael viene dado según vecinos 
por “todo parece coincidir que San 
Rafael es el santo de los Viajeros y 
Rafael era el nombre del ‘alma ma-
ter’ del proyecto, el director de la 
compañía”. Aun así, muchas perso-
nas hicieron posible la creación de 
esta cooperativa y de este barrio.

La riada

La madrugada del 13 al 14 de octu-
bre de 1957 Valencia y su area me-
tropolitana vivió la tragedia de la 
riada. Los vecinos de el barrio ya se 
habían acostumbrado a la vida allí, 
pero este vivió momentos que to-
davía recuerdan los vecinos por la 
cercanía del barrio al barranco del 
Carraixet que se desbordó. El ba-
rrio se vio afectado por las inunda-
ciones de una forma desmesurada 
y el agua llegó a la altura del “ban-
calet”. Los vecinos vieron peligrar 
su situación y eran conscientes de 
que al estar tan cerca del barranco 
la situación sería de mayor trage-
dia.

Vida cotidiana y fiestas

Los primeros vecinos que llegaron 
al barrio eran jóvenes lo que provo-
có que se produjeran los primeros 
embarazos y nacimientos. A la con-
vivencia se unió la familiaridad, 
amistad y harmonía entre los veci-
nos (existente hasta la actualidad); 
además de ello el barrio tiene sus 
propias fiestas y participa activa-
mente también de las actividades 
que se celebran en el municipio.

Todos los vecinos hacían fiestas, 
merendaban en el barranco del 
Carraixet, celebraban las fallas y 
las pascuas entre otras, así como 
espectáculos. De hecho, las fiestas 
del grupo San Rafael son muy co-
nocidas. Todo un ejemplo de ba-
rrio de vecindad y tranquilidad en 
una vida que a veces va demasiado 
deprisa.

Imágenes del barrio, ahora y durante su construcción Imágenes del barrio, casas de doble altura

Familia sacando agua tras la riada Imágenes de la riada Los primeros vecinos del barrio
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de 
febrer18

 A  les 10.00h al Parc de les Palmeres.

SANT ANTONI
&PRO-ADOPT

 A les 12:00h a la Plaça de l’Ajuntament.
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La Pobla de Farnals avança 
en l’elaboració del Pla Urbà 
d’Acció Municipal (PUAM) 

incloent les aportacions de la in-
fància de la localitat, promovent 
així la inclusió i la participació 
activa del col·lectiu en la con-
figuració del futur del munici-
pi. Aquest document estratègic 
orientarà les futures accions mu-
nicipals en obres i serveis, des-
tacant el compromís del munici-
pi amb els Drets de la Infància i 
l’Adolescència.
   El PUAM, alineat amb els objec-
tius de l’Agenda 2030, estableix 
les directrius per a les actuacions 
futures, destacant la importàn-
cia de la participació ciutadana 
i la construcció col·lectiva d’un 
disseny municipal sostenible. 
Amb l’objectiu d’incorporar les 
veus més joves en aquest pro-
cés, el Consell de la Infància i 
l’Adolescència Municipal (CIAM) 

ha organitzat una consulta en el 
Centre d’Educació Infantil i Pri-
mària Cervantes, involucrant ac-
tivament a l’alumnat de primària 
en la presa de decisions que afec-
taran el seu entorn.

Consulta en el CEIP Cervantes
El dimecres 10 de gener, a les 
12.30 hores, el CIAM ha dut a ter-
me una consulta en col·laboració 
amb l’Assemblea de Delegades 
i Delegats del CEIP Cervantes. 
Aquesta iniciativa ha comptat 
amb la participació activa de 
l’equip docent i ha tingut com a 
objectiu fomentar el debat i la 
reflexió entre les xiquetes i els xi-
quets del centre.
  Durant la consulta, es va expli-
car a l’Assemblea la importància 
de les seues aportacions per a la 
configuració del futur municipal. 
A més, l’equip tècnic encarregat 
de la redacció del PUAM, acom-
panyat per representants del 

CIAM, va transmetre durant el 
procés la finalitat de la consulta i 
la dinàmica que es va seguir a les 
aules de primària.

Recollida d’aportacions 
Els delegats i delegades del CEIP 
Cervantes tindran fins al dime-
cres 17 de gener per a recollir i 
deixar les aportacions que es re-
alitzen en cada aula. Una bústia 
habilitada en l’espai de Conser-
geria facilitarà el lliurament de 
les idees, opinions i propostes 
dels estudiants, contribuint així a 
la construcció d’un municipi que 
afavorisca el benestar i la partici-
pació de la infància.
  L’Ajuntament de la Pobla de Far-
nals, a través d’aquesta iniciativa 
municipal, demostra el seu ferm 
compromís amb la participació 
activa de la infància en la presa 
de decisions del municipi que 
donaran forma al futur de la lo-
calitat.

EL CIAM ORGANITZA UNA CONSULTA ENTRE L’ALUMNAT DE PRIMÀRIA DEL 
CEIP CERVANTES

Participació infantil en el 
desenvolupament del Pla Urbà d’Acció 

Municipal a La Pobla de Farnals

Redacció

Consulta entre l’alumnat de primària del CEIP CervantesLa Pobla de Farnals rep una 
subvenció per a promoure la 
conciliació familiar i laboral

La Conselleria d’Igualtat i Po-
lítiques Inclusives ha conce-
dit a l’Ajuntament de La Po-

bla de Farnals una subvenció per 
un import de 48.510 euros, amb 
càrrec als fons rebuts del Minis-
teri d’Igualtat, Secretaria d’Estat 
d’Igualtat i contra la Violència de 
Gènere, en el marc del Pla Corres-
ponsables 2023.
  Aquests fons han sigut destinats 
a la implementació de diverses ac-
cions amb l’objectiu de fomentar 
la conciliació entre la vida perso-
nal, familiar i laboral a La Pobla de 
Farnals. Entre les activitats dutes a 
terme s’inclouen: taller d’habilitats 

socials i atenció psicològica per a 
menors (gener-desembre), activi-
tats esportives durant les vespra-
des per a menors (octubre-des-
embre), eixida al Kàrting (Pasqua i 
pont de desembre), campus d’estiu 
(juliol), activitats per a la celebra-
ció del Dia dels Drets del Xiquet: 
Parkour, Fira Drets de la Infància i 
l’Adolescència, Taller de Cianotípia 
(novembre), xef Júnior Pobla de 
Farnals (novembre), nit de Brui-
xes a l’Espai Jove (octubre), festa 
d’Espantacriatures (octubre), es-
cola de Nadal (desembre) o l’acció 
formativa sobre conciliació per a 
homes (desembre).

Redacció

La Pobla de Farnals durà a 
terme una prova pilot durant 
gener amb el bus municipal

Aquest servei provisio-
nal es realitzarà única-
ment durant un mes per 

a fer un estudi sobre la necessitat 
d’augmentar o no, durant tot l’any, 
la freqüència del transport interur-
bà del municipi.
  “Des de l’Ajuntament tenim el 
compromís d’oferir la millor qua-
litat dels serveis. El transport mu-
nicipal és un servei gratuït per a la 
ciutadania i necessitem saber la 
demanda real que existeix”, comen-

ta la regidora de Transport, María 
Carmen Benlloch. Així doncs, els 
horaris, de dilluns a divendres, en 
els quals estarà ampliat el servei 
seran els següents: a les 6.00 hores 
el bus farà una eixida única i amb 
un sol sentit: des de la platja cap 
al centre urbà, i a la vesprada/nit 
els horaris de pas seran a les 20.00, 
a les 21.00 i a les 22.00 hores. En 
aquesta franja l’autobús durà a ter-
me el trajecte d’anada i tornada des 
del centre urbà fins a la platja.

Redacció

Activitat ‘Masterchef’ en La Pobla de Farnals



PUBLICITAT24 EL MERIDIANO L’HORTA   
GENER
2024   


